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Množica ljudi se je  zgrnila okoli odra med plesom folklornih skupin

KAMENICA 1979 VELIKA MANIFESTACIJA 
BRATSTVA IN UUBEZNI MED NARODI

Srečanje na Kam enici mo
ramo pojm ovati kot praznik  
prijateljstva, praznik različ
nih narodov, k i se borijo za 
boljši in bolj svobodni svet.

S tem i začetnim i besedami 
je  predstavnik slovenskih ku l
turnih organizacij v Benečiji 
dr. Ferruccio Clavora pozdra
vil ogromno množico ljudi, ki 
se je  zbrala na kam eniškem  
polju pri Stari gori. Razno
rodna množica ljudi, ki se je  
zbrala na Kamenici, in te lek
tualci, politiki, delavci, km et
je, ženske in mladi so za 
enkrat pozabili na vsakdanje  
probleme in se srečali kot vsa
ko leto v družabnem  in prija
teljskem  kam eniškem  okolju. 
Na Kamenici so se srečale raz
lične kulture, ki so večkrat ze
lo oddaljene m ed seboj, bodi
si zaradi različnega jezika, šeg 
in navad, bodisi zaradi geo
grafskih razmer. Toda te kul
ture, kot je  tudi Clavora ome
nil, druži boj za obstoj in boj 
za priznanje tistih osnovnih  
pravic, ki jih  etnične skupno
sti, ki so se zbrale na Kam e
nici, terjajo. V  tem  sm islu je 
Clavora nadaljeval kratek po
seg in omenil, da samo in te
resi velikih  oligarhičnih sku
pin sprem enijo bogastvo raz
ličnih k id tur v sovraštvo, spor 
in vojno. Samo enotnost in za
vednost teh etničnih skupin  
bo premagala ta načrt, ki ho
če narode razdeliti, tiste na
rode, k i vedno bolj postajajo

sub jekt v boju za zgradbo no
ve družbe, k jer  naj bi vladali 
mir, bratstvo in  svoboda.

Kamenica 1979, kot druge 
prejšnje prireditve, postavlja  
tem elje za to enotnost. Bene
ški Slovenci dobro vejo, da 
doživljajo odločilen boj za bo
dočnost in obstoj in  dokazali 
so, da se zavedajo, da ta boj 
ne bo doprinesel obetajočih 
sadov, če se bodo izolirali, če 
se bodo zaprli sami vase, kot 
že v naprej določeno žetev.

O tem  se je  med ljudm i 
na Kamenici veliko govori
lo in  razpravljalo. Razprav
ljalo se je  v več jezik ih  in  na
rečjih in bilo je  simpatično, 
da je  včasih pomagala tudi 
mimika, ko jezik  ni bil vsem u  
kos. Med enim  kozarčkom in  
drugim  za mizico s piščancem  
ali klobaso, stoje ali sede, so 
ljudje govorili o problemih, 
ki se tičejo ne ene, tem več  
več narodnih skupnosti. Glo
balna zaščita, preporod in vlo
ga m ladine so bile poglavitne 
točke pogovorov m ed ljudm i. 
Razliko, toda tudi enotnost 
med narodi in  kulturam i, k i 
so se srečali na Kamenici, je  
prikazal bogat ku lturn i pro
gram folklornih skupin, pev
skih zborov in  godcev. Začel 
se je  v soboto zvečer z nasto
pom mladih harmonikašev  
Antona Birtiča. Veliko in  dol
go ploskanje je  na koncu na
stopa pozdravilo in nagradilo 
te mlade mojstre, od katerih

so nekateri na videz m anjši od 
harmonike. Zaigrali so bene
ške narodne pesm i in  pesmi 
avtorjev tako lepo in gladko, 
da so presenetili in ganili vso 
publiko, k i jih  je  pazljivo po
slušala. Zatem  pa so se prižga
li kresovi v veselje m ladin
cev, ki so okoli n jih  im provi
zirali plese in  pesmi. Plameni 
so se tako visoko dvigali, da 
je  bila kam eniška planota vid
na do Čedada in dalje. Zvečer 
razsvetljena Kamenica je  bila 
vabilo vsem  tistim , ki o sreča
n ju  tudi niso vedeli. Razno
barvne luči in kresovi so pri
pomogli, da je  krasna kam e
niška koreografija postala e- 
na izm ed značilnosti tega sre
čanja. K  zabavi in plesu, k i so 
se nadaljevali do poznih noč
nih ur, so doprinesli svoj odlo
čilen prispevek ansambel A n 
tona Birtiča Beneški fan tje  in  
simpatična Narodna klapa. V  
nedeljo popoldne v  brk tistim , 
ki so sprožili nacionalistično 
ofenzivo proti beneškim  Slo
vencem, je  kameniško polje  
bilo pretesno za ogromno m no
žico avtomobilov, ki je dospe
la iz vseh krajev in so zaradi 
tega im eli orožniki veliko de
la za usm erjevanje prometa. 
Na cesti, ki pelje do Kameni
ce, je  bila več kilom etrov dol
ga kolona avtomobilov. Lepo 
vrem e je  nudilo priložnost 
Benečanom, in ne samo njim , 
da se odpeljejo na Kamenico. 
Program se je  začel z mašo v

štirih jezikih  in ob 17. uri je  
napovedovalec oznanil govor 
dr. Clavore. Številna publika, 
ki se je  zbrala okoli odra, na 
katerem  je  bil transparent z 
napisom «Slovenci pozdrav
ljajo svoje sosede», je  pazlji
vo poslušala besede govor
nika.

Clavora je  v svojem  govoru 
orisal težave in  probleme vseh  
narodov, k i se borijo za obstoj 
in dosego svojih pravic. Pou
daril je, da sta samo enot
nost in bratstvo teh narodov 
jam stvo za pridobitev lastnih 
pravic. Obenem je  pozdravil 
vse tiste narode, k i so v tra
gičnih dneh potresa leta 1976 
takoj doprinesli svojo pomoč 
prizadetim  ljudem, posebno 
pa še iz matične domovine.

N adaljevanje  na 2. stran i

Molto è stato detto e molto  
è stato scritto sul significato  
dell’incontro annuale di Ka
menica e sul significato di 
quest’ultim o incontro appena 
conclusosi con la grandiosa 
partecipazione di genti di lin
gue e culture diverse.

Favorito di nuovo dal bel 
tempo l ’incontro  — nella stu 
penda cornice delle Valli del 
Natisone e delle A lpi Giulie 
— è apparso come un  im m en
so «tabor» in  cui centinaia e 
centinaia di persone (uomini, 
donne, famiglie intere, grup
pi, ragazzi e ragazze, bambini) 
trovavano ragione di riveder
si, salutarsi, discutere, diver
tirsi.

Personalmente, chi scrive, 
non vuole lasciarsi sfuggire  
l ’occasione di rilevare che si 
è trattato non solo di un in
contro fra culture e lingue di
verse, ma anche di un incon
tro di idee diverse, di gente  
che, oltre che su ll’immagine  
che ha del mondo, si d ifferen
zia anche per quello che pen
sa circa il fu turo  degli Slove
ni della Provincia di Udine.

Kamenica, infatti, è d iven
tata —  particolarmente que
s t ’anno —  un incontro di tu t
ti, al di là di quanto ciascuno 
di noi sostiene, accetta o ri
fiuta delle proposte politiche 
di tutela degli Sloveni.

Così Kamenica perm ette  di 
individuare (se i protagonisti 
non cedono alla polemica ed 
allo scontro) le reali distanze  
fra un modo di pensare e l ’al
tro, fra una interpretazione e 
l ’altra: reali distanze che non 
sono le distanze costruite a 
priori dai prefetti di Roma e 
dai Ciceri, ma che sono le di
stanze misurabili con il m etro  
della ragione, il quale m etro  
scelte e delle loro applica
zioni.

Il m etro della regione non 
può essere nè quello di im 
porre nè quello di im pedire  
a chiunque una determinata  
cultura ed una determ inata  
lingua, nel nostro caso la slo
vena.

O B V E S T I L O

Obveščamo drage bralce, da zaradi počitnic ne bo 
izšla v tem mesecu druga številka Novega Matajurja, 
zaradi tega pa smo to številko pripravili na 8. straneh.

Redakcija
A V V I S O

Informiamo i gentili lettori che a causa delle ferie 
estive, non uscirà in questo mese il secondo numero 
del Novi Matajur, perciò abbiamo preparato questa edi
zione a 8 pagine.

La redazione

IN CERCA DI 
UN G O V E R N O
Dopo il «veto» alla for

mazione di un  governo di 
solidarietà nazionale com
prendente il PCI, la DC ha 
detto di no anche al tenta
tivo di Bettino Craxi (PSI), 
incaricato di form are un  
governo a presidenza socia
lista.

A  loro volta i socialisti 
hanno detto «no» al nuovo  
presidente incaricato, il de
mocristiano Pandolfi.

In  questi giorni ci sta 
provando Cossiga (DC).

Tutto, quindi, torna a ca
po: l ’Italia non ha un  go
verno dal gennaio scorso e 
la strada della crisi, nel 
mom ento in  cui scriviamo, 
pare ancora tortuosa e lun
ga. Si pensa ad un  governo  
di «attesa», per far passare 
l ’estate ed il congresso del
la Democrazia Cristiana. 
Quali chiarim enti possiamo 
aspettarci? La propensione 
sembra essere quella di un  
nuovo «centro-sinistra», per 
il quale, tuttavia, ci sono 
avversioni negli stessi par
titi che dovrebbero parte
ciparvi.

Novi M atajur

Ultim o momento:

L’on. C o ss ig a  ha 
form ato il nuovo  
governo. Di più nel 
prossim o numero.

KAMENICA:
OPERIAMO PER LA 
COMPRENSIONE

Se, come più volte abbiamo 
afferm ato, gli Sloveni del 
Friuli debbono compiere uni
tam ente i propri passi verso 
il pieno sviluppo, occorre che 
sia accolto e rispettato, senza  
riserve, il principio di libertà  
che sta alla base di una fe 
lice convivenza umana.

Il compito di chiarire il ruo
lo centrale del problema spet
ta ancora una volta alle orga
nizzazioni slovene, affinchè  
siano dissipate le ombre del 
sospetto e de ll’intolleranza. In  
quelle avranno sem pre facile 
gioco i politicanti esterni, i 
quali stanno più attenti ai pro
pri calcoli elettorali (che final
m ente si mostrano sbagliati), 
che alla soluzione dei proble
mi materiali e spirituali che 
assillano la nostra gente.

Paolo Petricig
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Odprta "osimska,, cesta aa Kolovratu
Na svečanosti ugledna predstavnika Slovenije in Furlanije-Julijske krajine 
Predsednik IS SRS dr. A. Vratuša in predsednik deželnega odbora Furlanije- 
Julijske krajine odv. A. Comelli poudarila važnost osimskega sporazuma 
za razvoj sodelovanja med Jugoslavijo in Italijo

MALA BR1EZA

BETULLA

Bianco sorriso  
verde paradiso  
lieve carezza 
sui cape lli scom posti 
d i fanciulla.
L'anima trema 
d i tu tto  
d i nulla.

Rolando Cian 
1976

Per ricordare Antonella Strazzolini

Una d e l l e  n o s t r e  p i c c o l e  « b r i e z e »  ci h a  i m p r o v v i s a m e n t e  l a s c i a t o .  G r a n d e  
è  s t a t o  il d o l o r e  c h e  ha  c o lp i to  non  s o l o  la f am ig l i a ,  gli a m ic i ,  il p a e s e ,  m a  
l ’i n t e r a  n o s t r a  c o m u n i t à .  P e r  r i c o r d a r e  A n t o n e l l a  ci p a r e  g i u s t o  p u b b l i c a 
re  q u e s t a  s u a  s e m p l i c e  i m m a g i n e  e  la p o e s i a  di un  a m i c o .

Mladi godci Antona Birtiča v Roncu

V nedeljo, 22. ju lija , so ime
li v Roncu svoj letn i praznik, 
za to priložnost je  tam kajš
n ja  skupnost domačinov orga
nizirala ku lturno  p rired itev  v 
župnijski dvorani pri cerkvi.

Nastopili so mladi beneški 
harm onikaši, učenci Antona 
Birtiča iz Mečane. Zvrstilo se 
je  pred  m ikrofonom  kar 11 
sledečih naj m lajših  m uzikan
tov: Natale Blasutig, Antonel
la Domeniš, Sabina Trinco, 
A ndrea Sturam , Silvio Merli- 
ni, Adriano M argutti, Stefano

CAPODISTRIA:

Concluso il seminario 
degli emigranti

Si è  c o n c lu so  a  C ap o d is tr ia  il S e 
m inario di una se ttim a n a  deg li em i
g ran ti s loven i. Il p rog ram m a, ch e  
p rev ed ev a  o ltre  ad  un c o rso  di lin
gua s lo v en a , una s e r ie  di relazioni e 
d ib a ttiti su  q u es tio n i sp e c ifich e  de l
la m inoranza e  deH 'em igraz ione  (han 
no p a rla to  il prof. C erno , il prof. 
B ratina, il d ir ig e n te  s in d a ca le  Di 
B ernardo, il prof. Petric ig  ed  il re 
sp o n sab ile  p e r i prob lem i d e lle  mi
no ran ze  p re s so  l’U nione so c ia lis ta  
del Popolo L avoratore  d e lla  S love
nia, H artm an). Al sem in a rio  hanno 
p a r te c ip a to  una  q u a ran tin a  di em i
g ra ti di vari p a es i ( so p ra ttu tto  Sviz
ze ra  e  Belgio) ed  ex-em igrati con i 
propri figlioli.

A nche q u e s ti, o ltre  a ll 'a ttiv ità  ri
c rea tiv a , hanno  se g u ito  un c o rso  di 
sloveno  su  loro m isura.

A co n clu sio n e  del c o rso  il p re s i
d e n te  de ll'U n ione  em ig ran ti sloven i, 
d o tt. C lavora, ha sv o lto  a lcu n e  co n 
sid e raz io n i sul s ig n ifica to  de ll'in iz ia 
tiva (c h e  h a  p e rm e ss o  di realizzare  
im portan ti c o n ta tti  con  a u to rità , is t i 
tuzioni e  d itte  locali) e  su i suoi 
sviluppi.

Cendon, Michele Blasutig, Ni
coletta Blasutig, Ezio Qualiz- 
za, Roberto Quercig. Seveda 
moramo k tem u prišteti tudi 
Birtičevo dvanajsto harm oni
ko na tej prireditvi.

Koncert se je  pričel ob pet
najsti uri, tra ja l je  eno uro in 
pol. D vorana je  bila nabito 
polna in tisti, ki njeso mogli 
več stopiti, so poslušali spo
red zunaj, po zvočniku, ki je 
bil za to nalašč postavjen.

Med izvajanjem  pestrega 
glasbenega program a so bili

nastopajoči deležni gorečega 
ploskanja poslušalcev, tako 
navdušenih, kakor smo bili 
priča redko kdaj. V Roncu 
(Podbonesec) so priredili kon
cert beneških m ladih godcev 
prvikrat. Domačini so bili te
ga zelo zadovoljni, in  si željo 
im eti tako lepe prired itve več
krat, vsako leto. Vstopnine ni
so pobirali in m lade harm oni
karje  so po nastopu počastili 
z dobro pripravljeno zakusko.

Bilo je tako lepo, da niti po
slušalci, n iti nastopajoči ne 
bodo tega srečanja pozabili še 
dolgo časa.

A nton  Birtič - Mečanac

Il presidente della Repub
blica Socialista di Slovenia, 
V ratuša ed il presidente della 
Regione Autonom a Friuli-Ve
nezia Giulia, Comelli, hanno 
inaugurato la  strada del Ko
lovrat, in territo rio  jugoslavo, 
realizzata con il finanziam en
to d e lllta lia , in  base al t ra t
tato  di Osimo.

L’Italia, invece, ha  o ttenu
to uno spostam ento del confi
ne del Kolovrat in  proprio fa
vore, sem pre ai sensi dello 
stesso tra tta to .

La questione confinaria è 
così definitivam ente chiusa ed 
i due paesi amici ed in p a rti
colare le regioni confinanti

V to rek , 24. julija, ob 11.30 (sončni 
uri), so  n a  Kolovratu s lo v e sn o  od
prli c e s to , ki povezuje  livške Ravne 
s  K am breško.

Po o sim sk em  sp o razu m u  so  na 
tem  hribu nad B enečijo  prem aknili 
m ejo bolj visoko tako , d a  je  c e s ta , 
ki je  povezovala  v Jugoslav iji vasi 
Livek in K am breško, p riš la  pod Ita
lijo. O dtod m eddržavni dogovor, da 
Italija zgradi novo c e s to  po ju g o slo 
vanskem  ozem lju , ki bo s p e t  pove
zovala o b a  o m en jen a  kraja. Za iz
gradn jo  4.300 m etro v  do lge  in p e t 
m etrov  š iro k e  b e le  c e s te  je  Italija 
dala  390 m ilijonov lir, po t pa  je  zg ra 
dilo gozdarsko  p o d je tje  iz Tolm ina. 
C e s ta  je  sp e ljan a  po se v e rn e m  po
bočju K olovrata in s e  po v se j p ra 
vici im enu je  p an o ram sk a  c e s ta ,  ker 
je  z n je  k ra sen  razg led  na Soško  
dolino in Ju lijce .

S lo v esn e  o tv o ritv e  so  s e  u deleži
li najv idnejši p red stav n ik i S lovenije  
in Furlanije-Julijske krajine. M očno 
je  bila za s to p a n a  tudi B eneška  S lo
venija . Prišli so  p red sed n ik  izv ršne
ga s v e ta  SRS dr. A nton V ra tu ša  in 
p red sed n ik  d e že ln eg a  o dbora  F-JK 
odvetn ik  A ntonio C om elli. P riso tn i 
so  bili n ad alje  tudi vladni kom isar 
dr. M arrosu , jugoslovansk i g e n e ra l
ni konzul v T rstu , Cigoj, p o d p re d sed 
nik d e že ln e  v lade Coloni, p re d se d 
nik kom isije  za m ed n aro d n a  v p ra 
šan ja  pri slo v en sk i sku p šč in i Lubej, 
se k re ta r  za m ed n aro d n a  v p rašan ja  
SRS O solnik , odgovoren  za s tik e  z 
m an jšinam i pri RK SZDLS H artm an, 
n am estn ik  rep u b lišk eg a  se k re ta r ja  
za m ed n aro d n o  so d e lo v an je  Tone

possono pensare non solo al
la coesistenza pacifica, m a an
che ad una fattiva  ed utile 
collaborazione. P er questo, ci 
vuole il rispetto e la com pren
sione reciproca.

Questo è  oggi il ruolo delle 
forze politiche e delle amm i
nistrazioni dei due paesi. Lo 
hanno afferm ato nei discorsi 
le au torità  della Slovenia e 
della nostra Regione.

Presenti alla cerim onia ed 
al rinfresco le au to rità  poli
tiche, governative e m ilitari 
d ’Italia e Jugoslavia. Folta la 
delegazione dei sindaci delle 
Valli del Natisone unitam en
te al presidente della Comuni
tà m ontana, Macorig.

Poljšak in š e  m nogo drugih . Od ob 
m ejnih  p red stav n ik o v  so  bili p riso t
ni p red sed n ik  o b č in sk e  sk u p šč in e  
Tolmin S tan e  Kovačič, m edobčinsk i 
s e k re ta r  ZK U ršič, novogoriški p red 
sed n ik  šu šm e lj, p red sed n ik  g o rsk e  
sk u p n o sti iz N adiških dolin Pio Fran
c e sc o  M acorig, župani iz Sv. Lenar
ta  O sgnach , Tavorjane Sabbadini, 
bivši župan iz D reke Zufferli, kom i
sa r obč ine  D reke Scaunich , v idem 
ska pokra jin ska  sv e to v a lca  Petricig  
in C hiabudini, k om isar PS iz Čeda- 
riada Ciro R eale, kom andan t finan- 
carjev , kap. V incenzo D 'A m ato in 
d rugi. Od ug ledn ih  b en ešk ih  S loven
cev  so  bili š e  p riso tn i dr. Viljem 
Č erno, b ivši župan iz Rezije kavalir 
Letig, p red sed n ik  in p o d p red sed n ik  
d ru š tv a  Ivan Trinko C rise tig  in Gu- 
jon, trčm u n sk i župnik Z uanella  in 
kavalir Trinko iz Sovodenj.

S ev ed a  so  bili p riso tn i tud i za
stopnik i ita lijan sk e  in jugo slo v an sk e  
policije , fin ančne  s tra ž e  in c a rin e  te r  
ju g o slo v an sk e  ljudske arm ad e .

Na g reb en u  K olovrata, nek je  na 
s re d i nove c e s te ,  je  p riso tn e  naj
p re j pozdravil to lm insk i p red sed n ik  
sk u p šč in e  Kovačič. Za njim  je  s p re 
govoril dr. A nton V ra tuša , ki je  d e 
jal, da  je  prav , da  s e  ob  tem  prvem  
dokončanem  ob jek tu , ki ga  p redv i
dev a  osim sk i spo razum , s re ča jo  za
stopn ik i so sed n ih  d eže l. To d e js tv o  
je  v se s tra n sk o  spodbudno , je  dejal 
dr. V ra tuša , in dokazuje da določila  
o sim sk ih  sporazum ov tem eljijo  ta 
ko na  in te re s ih  ob m ejn eg a  p reb iva l
s tv a  kakor tudi na  š irš ih  in te re s ih  
se d n ih  držav. To n as  spodbu ja , je 
š e  de ja l dr. V ra tuša , da  tudi d ruga 
p r ija te ljsk eg a  so d e lo v an ja  o beh  so- 
do ločila  te g a  zg odov inskega  doku
m en ta  p rav o časn o  izpolnim o.

To velja  š e  z lasti za m ejna p reh o 
da V rtojbo in E rjavčevo c e s to  v No
vi G orici, ki s ta  v spo razum ih  š e  
p o se b e j om en jen a . M orali pa  bom o 
p o sp e š iti  za ju g o slovansko  s tra n  z e 
lo zah tev n a  prip rav ljalna  de la  za 
c e s tn o  povezavo m ed Solkanom  in 
Brdi, vključno z novim  m ostom  čez 
Sočo pri Solkanu.

M ed p om em bne na loge  v okviru 
u re sn ičev an ja  o sim sk ih  sporazum ov, 
je  nadaljeval p red sed n ik  s lo v e n sk e 
ga izv ršnega  sv e ta , v sek ak o r sodi 
tudi u red itev  in izbo ljšan je  položaja 
s lo v e n sk e  n a ro d n e  sk u p n o s ti v Itali
ji in ita lijan sk e  n a ro d n o sti v SFR 
Jugoslav iji, pri č e m e r  p ričakujem o, 
da  bo d em o k ra tičn a  Italija, v sk la 
du z reso lucijam i, ki jih je  sp re je l 
ita lijansk i p a rlam en t ob ratifikaciji 
o sim sk ih  sporazum ov, zagotov ila  e- 
nakopraven  položaj in celov ito  glo
balno z ašč ito  v sem  S lovencem , ki 
žive v avtonom ni deže li Furlaniji - 
Ju lijsk i krajini. Svoj govor je  d r. Vra
tu ša  zaključil š e  s  spom ini na  sk u p 
ne akcije  za obnovitev  krajev , ki jih 
je  prizadel p o tre s  in da  n e  sm em o 
zan em ariti v a rs tv a  okolja, za kar so  
že  vzpostav ljen i stik i m ed  odgovor
nimi in štituc ijam i v Sloveniji in Fur- 
laniji-Julijski krajini.

Tudi odv. A ntonio C om elli, p red 
sed n ik  d e že ln eg a  o dbora  Furlanije  - 
Ju lijsk e  k rajine, je v svo jem  govo
ru om enil skupna  p rizadevan ja  za 
dvig krajev , ki so  bili po ru šen i od 
p o tre sa  in s e  zahvalil za izdatno po
m oč, ki jo je  ted a j Furlaniji nudila 
S lovenija , t e r  de ja l, da sk u ša jo  po
m agati tudi k rajem , ki jih je  le to s  
p o tre s  p rizadel v Črni gori. Odv. Co
m elli je  poudaril v ažn o st o s im sk eg a  
sp o razu m a, sa j s e  z njim  lahko re 
šijo  š tev iln a  d o sle j o d p rta  v p ra ša 
nja. S lovenija  in Furlanija - Ju lijska  
krajina  s ta  te s n o  sodelovali že  pred  
podpisom  o sim sk e g a  sp o razu m a in 
s ta  s e  zavzem ali za n jegovo  u re sn i
č itev . Z ato je  prav, da  so d e lu je ta  š e  
vnaprej in do lo čb e  te g a  spo razum a 
tudi skupno  u re sn iču je ta .

Pri tem  je  odv. C om elli om enil 
tudi v p ra šan je  s lo v en sk e  n a ro d n o st
n e  sk u p n o s ti v Italiji. Pričakujem o, 
da  s e  bo d e lo  p o se b n e  kom isije  pri 
p re d se d s tv u  v lade  v Rimu čim  h itre 
je  zaključilo  tako, da  bo lahko p a r

lam en t pripravil p o treb n e  zakone. 
Naj š e  povem , je  dejal odv. Co
m elli, da  h očem o to  v p ra šan je  re 
šiti s  ču tom  sod e lo v an ja  in sp o š to 
vanja.

O tem  v p rašan ju  vzdržuje n a ša  
d eže la  te s n e  s tik e  z Rimom, ker ho
čem o u rav n o v ešen o  re š ite v  teg a  
v p rašan ja .
Ta c e s ta  je  zelo  pom em bna, n e  s a 
mo zaradi z n je  lep eg a  p an o ram sk e 
ga razg leda  in da  bo s p e t  povezova
la m ed sab o  Livek in K am breško, a 
p red v sem  zaradi d e js tv a , da  g re  
za prvo dokončano  de lo , ki so  ga  
predv ideli v o sim sk em  sporazum u. 
O pravljeno delo  p red stav lja  dobro  
voljo ob eh  s tran i, da s e  nadalju je  
po poti nap red k a  in m ed seb o jn eg a  
so d e lo v an ja , ki bo p rived la  do re š i t
ve  š e  d rug ih  važnih v p rašan j, ki jih 
p redv ideva  osim sk i sporazum .

KAMENICA

(N adaljevan je  s 1. s tran i)

* Kar se tiče slovenske na
rodne manjšine, je  Clavora 
rekel, da je  prav v zadnjih  
mesecih, ko se je  na vseh rav
neh razpravljalo o tem  pro
blem u in ko so se Slovencem  
v Ita liji odpirale nove poti k  
dokončni rešitvi tega proble
ma, prišla ofenziva tistih na
cionalističnih skupin, k i so so
vražnice ljudstva, demokraci
je  in slovenske narodne skup
nosti. Potem  ko je  govornik  
omenil leto otroka, k i ga letos 
praznujem o po vsem  svetu  na 
pobudo OZN, se je  obrnil na 
otroke in mladince, k i so bili 
množično prisotni na K am eni
ci. Povedal jim  je, da so oni 
bodočnost Benečije, da v n ji
hove roke postavljajo sloven
ske organizacije vse tisto de
lo, ki so ga naredili stari be
neški Slovenci v teku dolaih 
let.
Livio Crevatin je  v im enu ita
lijanske skupnosti iz Istre, po
zdravil vse prisotne in omenil, 
da so take prireditve ko t je  
Kamenica, dokaz moči neke  
narodne skupnosti. Zaželel je, 
da bi tudi Slovenci v videm 
ski pokrajini dosegli tiste na
rodnostne pravice, k i jih  uži
va italijanska manjšina v Ju 
goslaviji. Zatem  pa so nasto
pile folklorne skupine in  pev
ski zbori: rezijanska fo lklor
na skupina, folklorna skupina  
Prim evere iz Humina, tambu- 
raški ansambel SPD «Loče je- 
pa Baško jezero» iz Koroške, 
folklorna skupina z Jesenic, 
pevski zbor Bojan iz Dornber
ka, pevski zbor iz D utovelj 
in pevski zbor Rečan iz Les. 
Vsi ti so navdušili občinstvo, 
ki se je  zbralo okoli odra. Ko 
je  ku lturn i program prišel do 
konca, so se ljudje razkropili 
po kioskih, ki niso im eli ne 
m iru ne počitka, ali pa so šli 
plesat. Za glasbo in razvedrilo  
so poskrbeli Veseli planšarji, 
ansambel Antona Birtiča Be
neški fan tje  in Narodna klapa. 
Prireditelji kulturnega sreča
nja m ed sosednimi narodi so 
zadovoljni z uspehom, k i ga 
je  doživela letošnja Kam eni
ca. Množična udeležba na K a
menici je  letos nadvse po
membna, ker daje neposreden  
odgovor tistim  pobudam, s ka
terim i hočejo beneške Slo
vence izločiti iz slovenske na
rodnostne skupnosti v Italiji, 
pobude, ki hočejo zaustaviti 
demokratični razvoj v dolinah 
Beneške Slovenije, ki hočejo 
preprečiti zakon o globalni za
ščiti S lovencev v Italiji.

Marico Predan

SO ŠE DAROVALI ZA ČRNO GORO

Beuzer Gino iz Ažle (Špeter) Lit. 50.000
N. N. iz Špetra Lit. 5.000
Petricig Tiziano iz Podbarnasa (Špeter) Lit. 5.000
Zbrano na seminarju beneških emigrantov v Kopru: 
Floram Eligio 5.000; Foramitti Sonia 5.000; Bortolutti 
Giuseppina 5.000; Floram Isabella 2.500; Floram Gian
ni 2.500; Grava Anna 5.000; Begnelin Claudine 10.000; 
Cayuelas Concita 5.000; Manzini Roberto 5.000; Toma- 
setig Claudio 5.000; Trinco Maryse 5.000; Floreancig 
Giuseppe 5.000; Spagnoli Federico 10.000; Kovačič Ser
gio 5.000; Cencigh Pio 10.000; Caucig Gemma 5.000; 
Di Bernardo Rino 5.000; Martinig Adriano 5.000; Schro- 
ter Ingrid 5.000; Clavora Ferruccio 5.000; Ruttar Cele
stino iz Fojde 10.000; Cicigoj Rinaldo iz Dreke 10.000; 
N.N. iz Špetra 10.000.
Coceanig Elide ND 200; Bordon Viviana 60; Ruttar Ma
ria 40; Firmani Romano 70; Carlig Lina 20; kolektiv se
minarja 220.
Tako vsega supaj nabrali: Lit. 2.518.605

in 610 ND

KOLOVRAT  O S IM O : PRIMO PA S SO

mm

Jugoslovanske in italijanske oblasti ob otvoritvi ceste na Kolovratu
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Le indicazioni della conferenza di Udine

Grandi ambizioni e spazi angusti
Pubblichiam o un a rtico lo  di Serg io  

G reco , g io rn a lis ta  rom ano, ch e  da 
anni se g u e  con a tten z io n e  la p ro
b lem atica  de ll'em ig raz io n e  ita liana.

Q u esto  a rtico lo  non m odifica le 
valutazioni fa tte  da lle  n o s tre  A sso 
ciazioni su lla  C o n ferenza, m a se n z 'a l
tro  avrà  il m erito  di ap rire  un d i
b a ttito .

La seconda Conferenza re
gionale del l’emigrazione del 
Friul i-Venezia Giulia (Udine 
28-30 giugno 1979) con l 'emi
grazione ha avuto ben poco a 
che fare. Questo  è un punto 
che va m esso  subito in chia
ro.

Infatti, nella Conferenza si 
sono incontrate due es igenze 
prioritarie ed una subordinata.  
Esigenze prioritarie —  dichia
rate con la m ass im a enfasi  — 
sono risultate e s s e r e  la r icer
ca e individuazione di uno 
spazio nuovo di presenza  del 
la Regione aìl’es te rno  dei con
fini regionali e l’esaltazione

del ruolo deH'associazionismo 
regionale (anche con la ricer
ca e la presunta  individuazio
ne di spazi nuovi di in teresse  
ed az ione).

Per l’emigrazione —  fattore 
di considerazione subal terna 
—  il passo  indietro che viene 
ad e s s e r e  accennato  dalle 
conclusioni della Conferenza 
può e s s e r e  notevole.

Per sgombera re  immediata
mente il campo cominciamo 
con l’e sa m e  della condizione 
degli emigranti  e delle ipotesi 
di interventi di sos tegno a lo
ro favore che sono stati  venti
lati a Udine.

In primo luogo è sembrata  
def ini tivamente prendere  il 
sopravvento  la convinzione 
che occorra superare  la fase 
dell ’ass is tenzial i tà nei con
fronti degli emigrati .  Si dice 
che neH'assistenzial ismo sono 
stati  bruciati troppi finanzia
menti che sar ebbe s tato m e
glio impegnare in modo più

produttivo.
A nessuno  pare sia venu

to in mente che la gran par
te degli emigrati che rient ra
no sono in condizioni pre
carie per l 'età avanzata,  per 
le malatt ie e, a volte, per s i
tuazioni economiche non buo
ne. A ques te  per sone cosa si 
dovrebbe dare in cambio di 
ciò che necess i tano? Investi
menti produttivi?

Per quegli emigrati che 
rientrano in e tà giovanile mol
to probabilmente occorre un 
aiuto al re inser imento dei fi
gli nella scuola e conoscendo 
le condizioni della scuola ita
liana at tuale n es su n  interven
to può e s s e r e  sost itut ivo di 
quello che s t ru t ture ad hoc 
possono fare.

Invece, come  fo sse  una co
sa  obbrobriosa,  l’intera sfera 
degli interventi di ass is tenza  
viene abolita par tendo dal fal
so pre supposto  che siano di
sponibili concre tamente  que 

gli interventi statali ,  regionali 
e comunali che es is tono inve
ce sol tanto sulla carta.  Que
s to s t rabismo che fa s ca m 
biare teoria e pratica e des i 
deri e realtà è molto grave in 
s è  e per gli errori e le devia
zioni a cui può dar luogo.

Quest i  errori e deviazioni 
non si creda che siano pure 
astrazioni; ess i  sono molto 
materiali,  reali, vicini a noi co
sì tanto  che nella s t e s s a  Con
ferenza di Udine ess i  hanno 
creso  corpo a tal punto da po
larizzare l’intero dibattito.

La Regione Friul i-Venezia 
Giulia rinuncia alle compe te n
ze che le sono s ta t e  affidate 
dalla legislazione nazionale 
(in primo luogo dalla Costi tu
zione e, per ultimo, dal d e 
creto 616) in mater ia di emi
grazione, invece, reclama a 
gran voce competenze  che 
non le appartengono.

La Regione vuole con forza 
e s s e r e  presen te  all 'estero,  in 
tut to il mondo, «accanto» ai 
«suoi figli emigrati» —  e per 
far ques to  si fa coprire dalle 
associazioni che di fatto di
verranno uffici al l 'es tero della 
Regione.

Le ambizioni della Regione 
sono però assa i  vas t e  e di- 
versif icate:  e s s a  sugger isce  
al governo di Roma una via 
li proiezione ver so  l’Europa 
balcanica che dovrebbe inte
r e ssa re  la CEE ed e s s e r e  ca 
nalizzata at t raverso quel «tra
mite» naturale che sarebbe  il 
Friuli-Venezia Giulia.

E neppure qui finisce il di
segno  ambizioso dei burocra
ti regionali i quali sanno bene 

he senza adeguat i  mezzi fi
nanziari si fanno sol tanto dei 

sogni.  Ebbene c ’è qualcuno 
che  ritiene di aver trovato an
che i quattrini.  In che modo? 
Sempl ice:  si prende un ente 
squalificato come è quell 'in
credibile carrozzone chiamato 
ICLE, gli si affida la ges t ione  
delle r i messe  degli emigrati ,  
lo si manovra d ’accordo con 
una certa c l asse  politica ed il 
gioco è fatto: la Regione si è 
data un ruolo come le piace; 
si è data gli s trument i  (le a s 
sociazioni degli emigra ti );  e 
si è data i finanziamenti.  Il 
tut to aggirando la normativa 
nazionale e i controlli dello 
Stato.

Sembra  quanto mai chiaro

PREDLOŽENA POROČILA NA KONFERENCI

—  Em igracija in kulturni razvoj B eneške  S lovenije .
Em igrazione e  sv iluppo c u ltu ra le  de lla  Slavia Friulana.

R e la to re  - p o ro čev a lec : MANZINI ROBERTO.

—  S ou d e ležb a  in p risp ev ek  d ru g e  g e n e ra c ije  slo v en sk ih  izseljen 
cev  pri drugi deželn i konferenci o izseljenc ih .
C o n trib u to  degli em ig rati sloven i de lla  se c o n d a  generaz io n e  
a lla  se c o n d a  C onferenza  reg io n a le  deH 'em igrazione.

R e la to re  - p o ro čev a lec : CARLIG RENATO.
— Problem i d ru g e  em ig ran tsk e  g en erac ije  v okviru ev ro p sk e  za

p o slitv en e  krize.
I p rob lem i de lla  se c o n d a  g en eraz io n e  nel quadro  de lla  c risi 
o ccupaziona le  eu ro p ea .

Pri izdelavi d o cu m en ta  so  sodelovali:
Hanno p a rte c ip a to  a ll’e lab oraz ione  di q u e s to  d o cu m en to : 
DRESCIG W alter, MANZINI R oberto , FLORAM Eligio, CARLIG Re
nato , CARLIG Silvana, BLEDIG Bruno, ANGELI Franco, DRESCIG 
L oretta , BORDON Viviana, TRINCO M arisa , BLASUTIG M arina, 
FLOREANCIG Serg io , FLOREANCIG G iuseppe , TRUSGNACH Lu
cia , CICIGOI Edo, BORDON GIANNI, CORTESE G ianna.
R e la to re  - p o ro čev a lec : DRESCIG WALTER.

—  O sim ski spo razum  kot s re d s tv o  za razvoj obm ejnih  področij.
II t ra t ta to  di O sim o s tru m en to  di sv iluppo d e lle  zone di confine . 

Pri izdelavi d o kum en ta  so  sodelovali:
Hanno p a rte c ip a to  a ll’e laboraz ione  di q u e s to  do cu m en to : 
FLORAM Eligio, CENCIG E tto re , CICIGOI A lfredo, MARTINIG 
ADRIANO, KOVAČIČ Serg io .
R ela to re  ■ po ro čev a lec : KOVAČIČ SERGIO.

—  E m igracijsko izkustvo žen sk  kot e le m en t sp rem in jan ja  b e n e šk e

LE RELAZIONI PRESENTATE ALLA CONFERENZA 

s tv a rn o s ti.
L’e sp e rie n za  m ig ra to ria  d e lle  d onne  com e e le m en to  di cam bia
m en to  de lla  re a ltà  de lla  Slavia Friulana.

Pri izdelavi dokum en ta  so  so d e lo v a le :
H anno p a rte c ip a to  a ll 'e laboraz ione  di q u e s to  docum en to : 
BORDON Viviana, GRAVA Anna, MEDVES G em m a, RUTTAR M a
ria, SCHROTER Ingrid, TRINCO M arisa , ZANELLO Ivana, BEGNE- 
LIN C laudine, CAYUELAS C oncita , MARINIG Pia.
R e la trice  - paročevalka : VIVIANA BORDON

—  B eneška  S lovenija  in em ig rac ija  v sk lopu  d eže ln eg a  razvoja. 
La S lavia Friulana e  l’em ig raz ione  nel q u adro  dello  sviluppo 
reg io n a le .

Pri izdelavi d o kum en ta  so  sodelovali:
H anno p a r te c ip a to  a ll'e lab o raz io n e  di q u e s to  d o cu m en to :
FLORAM Eligio, CENCIG E tto re , PUSSIG F erruccio , ZORZA Pietro , 
CICIGOI A lfredo, MARTINIG A driano, KOVAČIČ Serg io , CONT 
N ello, CICIGOI M ario.
R e la to re  - po ro čev a lec : MARTINIG ADRIANO.

—  Em igracija in izvolitev ev ro p sk eg a  p a rlam en ta .
—  Em igrazione e d  e lezio n e  del P a rlam en to  eu ro p eo .
R e la to re  - po ro čev a lec : ELIGIO FLORAM.

—  Položaj s lovensk ih  em ig ran tov  v Švici.
La situ az io n e  degli em ig rati sloven i in Svizzera.

R e la to re  - po ro čev a lec : PIO CENCIGH.

—  Položaj em ig rac ije  v Franciji.
S ituaz ione  de ll'em ig raz io n e  in F rancia.

R ela to re  - p o ro čev a lec : RUCCHIN ERNESTO.

che la recent iss ima elezione 
del Parlamento europeo ha su
sci tato ambizioni smisura te  
nei burocrati  regionali che so 
gnano di poter  far politica in 
prima persona su un palco- 
scenico grande quanto la Co
munità europea,  pardon, gran
de quanto il mondo (chè friu
lani, giuliani e sloveni sono 
:n tutti e cinque i cont inent i) .

In ques to  complesso  dise
gno degli ambiziosi burocrati  
regionali una ben magra figu- 
■a fanno le associazioni degli 
emigrati  che a malapena dan
no segni di percepire  di e s s e 
re s trumental izzate in un gio
co molto al di sopra delle loro 
capacità di controllo e di ge
stione.

La risoluzione approvata 
nella seconda commissione 
della Conferenza dà l’idea 
quanto mai esa t ta  di cosa le 
associazioni riceveranno in 
cambio dal l’e s s e r e  mandate 
allo sbaraglio: un p o ’ di quat 
trini in più di oggi e compiti 
aleatori in settori  impondera
bili e improbabili come il «ser
vizio sociale,  culturale e a s s i 
stenziale» già abbondante
mente  coperti  dai patronati 
sindacali e non dalle s t rut 
ture periferiche dello Stato e 
dagli enti di formazione sco 
lastica e professionale.

Inoltre dare una manciata di 
quattrini in più a sei as soc ia
zioni impreparate a far fronte 
ai compiti che scatur iscono 
dalle loro s t e s s e  ambizioni 
non è cosa che può preoccu
pare la burocrazia regionale.

I volonterosi  dirigenti delle 
associazioni regionali degli e- 
migrati non hanno, evidente
mente,  soffermato a sufficien
za la loro attenzione sul fat
to che il r iconoscimento dei 
rispettivi ruoli e competenze,  
nonché dei relativi finanzia
menti,  discendono da un giu
dizio di mera convenienza po
litica. Forse qualcuno ignora 
che la Giunta regionale, così 
come il Consiglio, è un orga
nismo politico ges ti to  dai par
titi con amministratori  di par
tito?

Quanti tra i dirigenti di a s 
sociazioni regionali sono ca 
paci di enunciare a quale og
gettività (non politica) si po
trà fare riferimento? Quale 
sarà  quel co n se s so  apartitico 
che valuterà scient i ficamente 
ii valore dell 'attività as soc ia
tiva tra gli emigrati  (quanti
tà e qualità della presenza ,  
area di diffusione reale,  nume
ro effettivo di iscritti, s t ru t tu
re reali operat ive per lo svol
gimento dei compiti  affidati 
eccetera)  ?

L’esperienza  ha costante-  
mente ribadito che il voler 
esorbitare  dai propri compiti 
e capaci tà genera  sol tanto

confus ione e arbitrio senza  
alcun vantaggio per  i p resun
ti beneficiari che, in ques to  
caso  sarebbero  gli emigrati .  
Anche perchè,  e s se n d o  s tato  
riget tato in toto il cos iddet to 
assistenzial ismo,  cosa  rimar
rebbe alle associazioni da fa
re? E’ qu es to  un argomento  
e s t re m am en te  scabro so per
chè se  non si fa as s i s t enza  
a chi ne ha bisogno, co sa  si 
fa? L’unica «altra» cosa  che si 
può fare è prosel i t i smo di tipo 
politico e  parti t ico anche 
quando lo si nasconde sot to 
le false sembianze di attivi
smo cul turale e informativo.

Oggi come oggi è assoluta- 
mente da esc lude re  che vi sia 
ancora qualcuno così  ingenuo 
da non comprendere  che cosa  
inevitabilmente è dietro certi 
volontarismi ap paren tem en te  
neutrali (pol i t icamente) .

Da ultimo sarebbe bene che 
quanti sono coinvolti a livello 
regionale —  ed anche nazio
nale —  nel l 'emigrazione riflet
tano per un at timo su uno s c e 
nario di ques to  tipo;

Le associazioni regionali di
ventano at tive all’es te ro  con 
i finanziamenti regionali (pub
blici quindi);

le associazioni nazionali d e 
vono r ibat tere potenziando la 
loro presenza  (con i finanzia
menti pubblici);

i partiti devono, a loro vol
ta, rinforzare le loro s t ru tture  
di p re senza  all’es te ro  anche 
perchè  se  l’ipotesi di par ten
za è quella di non fare as s i 
stenza,  ma promozione civile 
non vi è certo  alcuna organiz
zazione meglio prepara ta  allo 
scopo,  che i partiti.

A ques to  punto con i finan
ziamenti statali  (perchè  an
che i partiti sono finanziati 
con denaro  pubblico) vengo
no ad e s s e r e  cr ea te  all’e s t e 
ro migliaia e migliaia di « se 
di», «sezioni», «cellule», «ca
se»,  «ritrovi» che diventeran
no centri di fomentazione di 
faide interne alle comunità,  
già t radizionalmente divise da 
appar tenenze  regionali e co
munali.

Chi si impegna a favore d e 
gli emigrati ,  chi intende ef fe t 
t ivamente contribui re al mi- 
gl ioramente delle loro condi
zioni generali  di vita, non è 
certo ques to  che  vuole.  Però 
chi cammina nel solco t ra c
ciato a Udine va es a t t am en te  
nella direzione dello s fasc io 
genera le  del le comunità emi
grate.

Rimane la speranza  che le 
comuni tà a l l ' es tero nonostan
te tut to sappiano far fronte 
alle nuove insidie con la s t e s 
sa capaci tà di res is tenza  con 
la quale hanno respinto in 
passa to  analoghi tentativi.

Sergio Greco

REGIONALE DELL
E M ffiR A Z u rv

Un a sp e tto  de lla  sa la  d u ran te  il sa lu to  del P re s id e n te  Com elli

SECONDA C O N F ^ X A
r e g i o n a l e  d e l l

li g ruppo dei d e le g a ti g iovani con  a lcuni m em bri del C o m ita to  e se cu tiv o
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Il trattato  di O s i m o  s t r u m e n t o  di s v i lu p p o
d e l l e  z o n e  di c o n f in e

Più volte si è parlato della 
funzione internazionale del 
Friuli - Venezia Giulia, sia in 
rapporto alle politiche della 
CEE che a livelli hi o tri late
rali (Italia, Jugoslavia, A u 
stria). In  questo quadro gli 
accordi di Osimo assumono 
u n ’im portanza rilevante, non 
solo da un  punto di vista bi
laterale, ma per il ruolo di 
«ponte» che attribuiscono im- 
plicitam ente al F.-V.G. tra la 
CEE e la Jugoslavia e quindi 
con l ’area del Comecon, e con 
la Grecia (vedi gli accordi ge
neralizzati fra  CEE e Jugosla
via e l ’allargamento della stes
sa CEE alla Grecia).

Per quanto riguarda la Sla- 
via Friulana, il tra tta to  di 0- 
simo rappresenta un  mezzo  
molto im portante da utilizza
re per la sua rinascita socio- 
economica e per la riappro
priazione della sua funzione

Sarebbe controproducente  
continuare a considerare que
sti accordi lim itatam ente a 
Trieste e Gorizia. Innanzitu t
to perchè rappresenterebbe  
una contraddizione con l ’in 
tenzione di riequilibrio della 
Regione espressa in  diversi 
docum enti im pegnativi per i 
responsabili politici. In  segui
to perchè sarebbe tradire lo 
spirito e la lettera degli ac
cordi stessi...

Da queste dichiarazioni de
riva la necessità di inserire 
anche il Friuli ed in  particola
re la Slavia Friulana negli at
tuali processi di cooperazione 
internazionale. Rendendo così 
a questa terra, troppo a lungo 
emarginata, il suo ruolo natu
rale di ponte tra due aree sto
ricam ente e geograficamente 
complementari. Perciò è ne
cessario che le intenzioni di 
principio sopra m enzionate si 
traducano in  norm e di appli
cazione che non ne tradisca

no lo spirito come purtroppo 
sembra stia avvenendo ...

La questione delle regioni 
frontaliere è da tem po segui
ta anche dal Consiglio d ’Euro
pa, dal quale sono venute sol
lecitazioni rivolte ai singoli 
Paesi per u n ’impostazione di
versa dell’intera problem ati
ca. Le raccomandazioni del 
Consiglio d ’Europa puntano  
sulla necessità di salvaguar
dare le regioni frontaliere  
che si trovano in posizione 
marginale rispetto ai poli di 
sviluppo tradizionali per inse
rirle nei processi di sviluppo 
e di riequilibrio europei. Ma 
per questo, sem pre secondo il 
Consiglio, occorre superare 
una visione nazionalistica e 
monoculturale. L ’introduzio
ne di qualche forma di bilin
guismo (italiano-sloveno) nel 
programma delle scuole d ’ob- 
bligo delle zone di confine  
può essere un  fatto  innovati
vo che rompe con l ’emargi
nazione tradizionale delle zo
ne di confine ed innesca tra
sformazioni socio-culturali che 
rappresentano i presupposti 
per una collaborazione in ter

nazionale e per l ’induzione di 
modelli comportamentali più  
disinibiti nelle popolazioni di 
queste zone.

Il discorso diventa quindi 
quello della volontà politica 
necessaria per superare i pre
concetti e l ’immobilismo di 
am m inistratori locali ancorati 
a schem i ormai superati e per
ciò incapaci di avere una chia
ra e spassionata visione dello 
sviluppo delle zone di frontie
ra n e ll’Europa attuale.

N ell’ambito dei trattati di 
Osimo e del programma di 
sviluppo regionale, la Slavia  
Friulana può e deve usu fru i
re dei vantaggi della coopera
zione, sia per la sua colloca
zione geografica che per la 
sua peculiarità socio-culturale.

E noi emigrati, vivendo in  
condizioni precarie per via  
del degradarsi della situa
zione occupazionale europea, 
chiediamo ai responsabili po
litici che non vengano m an
cate queste occasioni di assor
bire adeguatam ente i rientri 
che si preannunciano e di fa
re rinascere la Slavia Friu
lana.

POSEBNO O KONFERENCI

Na tej posebni strani objavljamo samo nekaj foto
grafij in izvlečke nekaterih poročil, ki so bila predstav
ljena na konferenci od naših delegatov. Obveščamo pa, 
da bomo jeseni izdali publikacijo celotnih tekstov vseh 
poročil.

SPECIALE CONFERENZA

In questa pagina speciale riportiamo solo alcune 
foto ed alcuni estratti di alcune relazioni presentate 
alla Conferenza dai nostri delegati. Informiamo però 
che in autunno verrà stampata una pubblicazione con 
il testo integrale di tutte le relazioni.

A livello di vita sociale i 
giovani della seconda gene ra
zione si sono genera lmente  a- 
deguati  al modo di vivere dei 
Paesi d ’immigrazione. Comun
que con l’andamento  at tuale 
del mercato  del lavoro le po
che prospett ive di migliora
mento che si intravvedono, il 
nos tro futuro diventa sem pre  
più scuro  .

Per di più numerose  mani
festazioni di xenofobia e di 
discriminazioni si fanno sen-

I p r o b le m i  d e l la  s e c o n d a  g e n e r a z i o n e  
n e l  q u a d r o  d e l la  crisi o c c u p a z i o n a l e

e u r o p e a

I lavori de lla  1* C o m m iss io n e  so n o  s ta ti  seg u iti con p a rtico la re  a tten z io n e  
dai m em bri de lla  d e leg az io n e  d e ll’Unione

La situazione degli emigrati 
della seconda generazione va 
analizzata nel quadro della pro
blematica economica, sociale e 
culturale alla quale sono con
frontati sia i Paesi di immigra
zione che i Paesi di origine. In 
effetti, questi giovani subiscono 
oggi le conseguenze delle politi
che migratorie adottate dal Pae
se di origine e quelli ospiti ver
so i loro genitori.

D’altra parte, anche la que
stione dell’identità culturale è 
più problematica per la seconda 
generazione. I genitori general
mente rimangono totalmente im
mersi nella loro cultura di origi
ne. Anche se stabiliscono un 
rapporto di inserimento soddi
sfacente con la società ospite, il 
loro modo di vivere, di com
portarsi, di pensare, è sempre 
condizionato dalla cultura della 
zona di partenza. Ma la secon
da generazione cresce e riceve 
una formazione scolastica nel 
Paese d’immigrazione di cui a- 
dotta gran parte degli standards 
di vita. Perciò questa categoria 
di emigrati è divisa tra l’ambien
te culturale familiare ed il mon
do esterno. Nella maggior parte 
dei casi si crea un equilibrio tra 
le due culture, un «modus viven- 
di» che permette al giovane di 
comportarsi con una certa auto
nomia.

Comunque questo equilibrio, 
oltre che ad essere fragile per 
natura, nasconde il fatto che lo 
emigrato della seconda genera
zione non è realmente integrato 
nella società ospite e non ha co
me modello di riferimento quel
lo di partenza.

Cresciuti nell’illusione della 
parità di diritti con gli autocto
ni, si scontrano con la realtà 
quando arrivano sul mercato del 
lavoro in piena crisi. In effetti è 
solamente quando sono alla ri
cerca di un posto di lavoro, che 
diventano un elemento «distur
bante» per il Paese ospite.

Solo allora si trovano in situa
zioni di concorrenza con gli au
toctoni. Ed è questo il momen
to in cui incominciano a risen
tire delle discriminazioni, dei 
comportamenti xenofobi. E’ il 
momento in cui nasce la presa 
di coscienza della propria alte
rità, della estraneità ad una so
cietà con la quale ci si identifi
cava e la drammatica presa d’at
to di aver ormai perso quasi tut
ti i contatti, affettivi, culturali, 
ecc.... con il Paese d’origine. 
Identità socio-culturale

La seconda generazione si tro
va a cavallo tra le aspirazioni 
dell’ambiente familiare, i suoi 
modi di vivere, la sua cultura, 
ed il mondo esterno (scuola, tem
po libero...) che presenta altri 
modelli comportamentali e cul
turali. In questo modo, il giova
ne non si trova che parzialmente 
e superficialmente nei due con
testi. L’identificazione sostanzia
le non si realizza nè da una par
te nè dall’altra. Inoltre la fami
glia non è sempre in grado di ga

nost ra  comunità.  Noi ci t ro
viamo nella s ituazione di e s 
se re  obbligati a ricordare al
lo Stato italiano che s iamo cit
tadini italiani. Ed in quanto 
tali pre tendiamo che i com
petenti  organi italiani si p re 
occupino dei nostri  proble
mi specifici,  sia occupazionali 
(siamo una delle ca tegorie più 
deboli),  che culturali (appar te
niamo ad una minoranza etni
ca che la Costi tuzione italia
na ha l 'obbligo di tu te lare).

In conclus ione rivendichia
mo il diritto di esp re ss ione  
nella nos tra lingua materna 
slovena: in Italia ed all’e s t e 
ro. Per quanto riguarda l’e s t e 
ro rivendichiamo il diritto na
turale di utilizzare le struttu-

rantire al giovane una base cul
turale slovena. Il giovane si tro
va quindi diviso tra una cultura 
povera e statica e la necessità 
di avanzare culturalmente, gene
ralmente verso la cultura del 
Paese ospite.

La coesistenza di diverse cul
ture è spesso difficile, esistono 
troppe differenze, troppi contra
sti, troppe contraddizioni che il 
giovane non sempre riesce ad in
tegrare. Anzi, è dimostrato che 
non esiste una pacifica occulta
zione (nel senso del rinuncio di 
una cultura per un’altra). Esi
stono anche solo pochi casi di 
reale biculturalismo vista la dif
ficoltà di aderire completamente 
a due culture. Così gli emigrati 
della seconda generazione sono 
degli stranieri senza avere scelto 
di esserlo. Quale risposta dare 
alla loro domanda: «Chi sono?». 
Da qui in sentimento di margi
nalità diffusa tra questi giovani.

La problematica è ancora più 
complessa se si considera che la 
lingua parlata in casa è rara
mente l’italiano. Per quanto ci 
riguarda, parliamo la lingua del 
Paese ospite fuori casa e lo slo
veno in casa, con gli amici pro
venienti dalla stesso zona, e 
quando si torna in ferie. In ef
fetti, il problema della identifi
cazione non si pone affatto in 
termini di cittadinanza (italiana), 
ma esclusivamente in termini di 
cultura (slovena). Purtroppo lo 
Stato italiano continua a mante
nere questa confusione di con
cetti con gli evidenti effetti ne
gativi che ne derivano. In que
sto senso si può parlare di dop- 
nia marginalità degli emigrati 
beneciani.
Proposte

In conseguenza delle conside
razioni sopra esposte, i figli di 
emigrati della Slavia italiana pre
sentano alle autorità comunali, 
regionali, nazionali e comunita
rie, tramite le associazioni rap
presentative, le seguenti riven
dicazioni:
— sul piano occupazionale è ne

cessario essere regolarmente 
informati della situazione del 
mercato del lavoro in Regio
ne e particolarmente nelle

zone di origine;
— dare la possibilità di svilup

pare la cultura slovena an
che all’estero. In particolare 
è necessario:
- aggiungere corsi di sloveno 

alle possibilità già esisten
ti nelle strutture nazionali 
italiane a favore degli emi
grati,

- vista l’importanza dell’as
sociazionismo per il mante
nimento della cultura di o- 
origine, rinforzare i mezzi 
delle associazioni rappre
sentative degli emigrati in 
modo da permettere una 
diffusione capillare della 
cultura slovena;

— nelle leggi a favore degli e- 
migrati (L.R. 59 per es.) te
nere sistematicamente conto 
dei problemi culturali parti
colari degli emigrati apparte
nenti al gruppo etnico slo
veno;

— sviluppare e creare in Re
gione strutture atte a facili
tare il reinserimento dell’emi
grato che rientra nell’ambien
te culturale sloveno (corsi, 
circoli, scuole...).

In modo generale è necessa
rio un riconoscimento normati
vo specifico (anche se nel qua
dro generale dell’emigrazione) 
impegnativo per lo Stato italiano 
e per la Regione che tenga con
to in modo organico dei proble
mi occupazionali e culturali del
la seconda generazione. Questa 
problematica va comunque con
siderata da un punto di vista 
molto ampio. E’ necessario con
siderare che ci si sta incammi
nando verso una società sempre 
più pluralistica, sia per il riemer
gere di etnie non totalmente as
similate nei processi di costru
zione degli Stati, sia per le mu
tate condizioni delle migrazioni 
che rendono più facile il mante
nimento della propria identità ai 
singoli emigrati, e quindi rendo
no meno assimilabili i gruppi da 
essi costituiti. Perciò gli emigra
ti della seconda generazione pro
venienti dalla Slavia friulana, 
chiedono di essere riconosciuti 
come europei di cittadinanza ita
liana e di nazionalità slovena.

D uran te  l 'in co n tro  con i giovani del M ladinski od b o r SKGZ de lla  B enecia  
p re s so  l 'o s te r ia  «A ll'A ntica» di C ras di Pulfero

C o n tr ib u to  d e g l i  e m ig r a n t i  s l o v e n i  d e l la  
s e c o n d a  g e n e r a z i o n e  a lla  2 a c o n f e r e n z a  

r e g io n a le  d e l l ’e m i g r a z i o n e

t ire in modo più o meno aper
to. Perciò, s e  i nostri geni
tori hanno subi to l 'umiliazione 
del l’emigrazione,  i giovani su 
biscono una doppia emargina
zione: quella del Paese  ospi 
te e quella del Paese d ’origi
ne che ci abbandona.  Così 
non solo ci sent iamo s t ranie
ri, ma apolidi. Anche per que 
s to s iamo favorevoli al l’unione 
del l’Europa. Ma di un ’Europa 
che salvaguardi le culture,  e 
in modo particolare che  tuteli 
i gruppi etnici minoritari.  In 
effetti,  solo l’Europa unita può 
risolvere i gravi problemi eco
nomici e sociali di cui r isen
tiamo il peso.  Solo u n ’Europa 
unita con la t radizione umani
stica che rappresenta  può per 
met terc i  di a s su m er e  p iena
mente  la nos t ra  cultura slo
vena e riattribuire alla Slavia 
Friulana il suo ruolo naturale 
di zona ponte tra il mondo la
t ino ed il mondo slavo.

Il mezzo essenzia le  per  la 
di fesa di una cultura è il man
tenimento  e lo sviluppo della 
relativa lingua. In effetti rima
nendo a livelli dialettali non è 
possibile avanzare cultural
mente  e svi luppare tu t te  le 
potenzialità che l ' appartenen
za al gruppo etnico sloveno ci 
autorizza a pr e tende re  in virtù 
dei diritti inalienabili della 
persona umana.

Purtroppo sappiamo che in 
Italia cer te  per sone o per 
ignoranza o per preconcett i  — 
che visti dall’es te rn o sem bra 
no ridicoli —  impediscono con 
tutti i mezzi la r inascita della

re già es istenti  a favore degli 
emigrati  per  arricchire la no
s t ra cultura slovena.  D'altra 
parte,  l’associazionismo è s t a 
to l’unico mezzo che ci per
met te  di salvaguardare la no
s tra identità etnica e di e s s e 
re rappresentati  in Regione, 
si rivela indispensabi le poten
ziare la funzione delle a s s o 
ciazioni rappresenta tive della 
emigrazione e di metter le  in 
grado di poter r ispondere al
le nost re  minimali richieste.  
Vogliamo riconoscere la s t o 
ria dell 'Italia e dei suoi po
poli, ma vogliamo anche co
nosce re  la storia della nost ra 
comunità,  il ruolo che ha svol
to nel Friuli, le sue  carat ter i
s t iche fondamentali. . .

E noi, in quanto cittadini ita
liani, present iamo ques te  ri
vendicazioni allo Sta to italia
no, alla Regione, ai re spon sa 
bili politici e amministrativi ,  
a tut te le forze sociali inte
ressa te!

Il g ruppo  dei d e leg a ti di o ltreo cean o  ed  a lcuni a ltri em ig rati d 'o ltrem are , 
in fe rie  in B enecia  d u ra n te  il periodo  de lla  C onferenza  e  ch e  ne  hanno 
se g u ito  i lavori con a tten z io n e
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E C O N O M I A :

LA COOPERAZIONE AGRICOLA NELLE VALLI: 
REALTA' O  ILLUSIONE?

Diamo inizio ad una serie di arti
coli sulle più interessanti iniziative 
economiche che ci saranno segnala
te dai nostri collaboratori. Comin
ciamo, in questo numero, con il dare 
la parola al geom. Renzo Rudi, 29 
anni, assessore del comune di Gri- 
macco, presidente della Cooperativa 
S. M ichele di Topolò.

La b rev e  s to r ia  de lla  co o p era tiv a  
S. M ichele di Topolò (G rim acco) ha 
inizio nel 1976 quando il prim o g rup
po di soci fondato ri c o s titu isc e  la 
so c ie tà .

Partendo  dalla  co n sid eraz io n e  che 
gran p a r te  dei p ra ti del com une di 
G rim acco (com e di altri com uni d e l
le Valli) ven iva tra s fo rm an d o si in 
te rre n o  incolto  ed  im produttivo , per 
le ragioni che  tu tti  co noscono , si è 
p e n sa to  di re c u p e ra re  tali ricchezze 
naturali e re n d erle  p rodu ttive . Si è 
s c e lto  l'a llev am en to  di ovini p e rch è  
i p ra ti e rano  già fo r te m e n te  d e g ra 
dati e  p e rch è , gli ovini si a d a ttav a 
no m eglio alle  c a ra tte r is tic h e  m or
fo log iche e c lim atich e  de lla  zona.

Il c o n se n so  de lle  fam iglie  di To
polò a q u e s ta  nuova a ttiv ità  pur fra

c o n tra s ti e  d iscu ssio n i, fu quasi u- 
nanim e. I te rre n i ven n ero  dati in 
c o n ce ss io n e  d ’uso  alla  coo p era tiv a  
ed un co m p o n en te  di ogni fam iglia 
d iven tava  so c io  con una quo ta  di 
p a rtec ip az io n e  uguale  p e r tu tti.

Le ragioni di fondo de lla  n a sc ita  
de lla  co o p era tiv a , vanno p e rò  o ltre  
a considerazion i p u ram en te  eco n o 
m iche e  di recu p e ro  de lle  te r r e  in
co lte ; sono  ragioni che  vogliono 
c o n tra s ta re  la ten d en za  de lla  so c ie 
tà  in d u stria le -cap ita lis tica  di una 
se m p re  m aggior co n cen traz io n e  d e l
ia popolazione nei poli di sviluppo 
a sc a p ito  de lle  a re e  m arginali che 
rim angono ab b an d o n a te ; sono  inol
tre  ragioni ch e  non am m etto n o  co
m e fa tto  irrev e rsib ile  la spariz ione  
della  n o stra  «partico lare»  com unità.

N essu n o  si illude ch e  iniziative di 
q u e s to  tipo  p o ssan o  rag g iu n g ere  o- 
b iettiv i m iraco listici di rin asc ita  so 
c ia le, si è  tu tti  consc i che  le diffi
co ltà  sono  enorm i, che  gli in trecci 
econom ici e  politici sono  ta lm en te  
conso lida ti, da  lasc ia re  spazi di m a
novra minimi p e r chi te n ta  soluzioni 
a lte rn a tiv e  r isp e tto  alla ten d en za  in 
a tto . In defin itiva  m olto sp e s s o  il 
s is te m a  è d em o cra tico  so lo  in ap
p arenza  e  gli s tra ti  sociali più d e 
boli so n o  se m p re  c o s tre tt i  a su b ire  
ed  e s s e r e  em arg ina ti.

Q u esto  vale  tan to  più p e r le Valli 
dove le m igliori fo rze  sociali sono  
s ta te  c o s t re t te  a ll’em igrazione e  do
ve l'in v ecch iam en to  de lla  popolazio
ne ha ragg iun to  pu n te  a ltiss im e . Ma

torn iam o alla co o p era tiv a ; dopo c ir
ca  tre  anni di a ttiv ità  fa re  bilanci 
è  fo rse  p rem atu ro , si p o sso n o  fa re  
a lcu n e  considerazion i rivo lte  a chi 
si in te re s sa  a q u e s to  tipo  di a tti
v ità  o v o rreb b e  iniziarla.

a) PROBLEMA TECNICO

AMMINISTRATIVO

La so c ie tà  co o p era tiv a  hà  uno 
s ta to  g iuridico p a rtico la rm en te  com 
p le sso : è  te n u ta  ad o sse rv a re  tu tte  
le d isposiz ioni di c a ra tte re  g iuridico 
finanziarie  di una q u a ls iasi so c ie tà , 
p e r fa re  un p a rad o sso  una so c ie tà  
co o p era tiv a  e  la FIAT hanno un a- 
nalogo volum e di con tab ilità  in t e r 
mini quan tita tiv i (non qualita tiv i!).

Le d isposiz ioni leg isla tiv e  R egio
nali e  S ta ta li di so s te g n o  finanziario  
so n o  ta lm en te  c o m p le sse  e  num e
ro se  ch e  an ch e  gli «addetti ai lavo
ri» s te n ta n o  ad a v e re  idee  m olto 
ch iare.

I! s is te m a  buro cra tico  di con tro llo  
R egionale sui finanziam enti è  ta l
m en te  in tricato  che  il volum e di do
cum en taz io n e  n e c e ssa r ia  pe r qual
s ia si p ra tica  è  eno rm e  risp e tto  alla 
e ffe ttiv a  n e c e s s i tà  e  po ss ib ilità  di 
con tro llo . I tem pi tecn ic i di in te r
v en to  sono  se m p re  più lunghi del 
p rev is to  dovuti s ia  a c a u se  n a tu ra 
li ch e  a intoppi b u rocra tic i e  vari. 
Sono so lo  alcuni e sem p i de lla  com 
p le s s ità  o p era tiv a  ch e  una so c ie tà

c o o p era tiv a  agrico la  dev e  a ffro n ta re .
S e  si p e n sa  alla sc a rsez z a  di 

m ezzi a d isp o siz io n e  e  alla m ode
s ta  c o n sis ten z a  de lla  so c ie tà  ci si 
ren d e  con to  de lle  d iffico ltà  che  
co m p o rta  una o rganizzazione pro
d u ttiva  in uno dei se tto r i  più diffi
cili com e quello  agricolo .

Si s e n te  d ire  che  e s is to n o  leggi, 
finanziam enti, ecc ., ch e  l'im pegno 
dei soci nella  co o p era tiv a  dev e  e s 
s e re  q uasi un voto al sacrific io  pe r 
la buona riu sc ita  d e ll 'a ttiv ità  e  così 
via. C erto  l’im pegno dev e  e s se rc i,  
m a tu tto  è  re la tivo  a lle  condizioni 
di v ita  della  n o stra  popolazione che  
pe r v ivere  ha b isogno  di risu lta ti 
econom ici oggi e  non dom ani. Ri
baltando  i term in i del p rob lem a di
rei che  l’im pegno an ch e  d is in te re s 
s a to  (eco n o m icam en te) dei soc i è 
a lta m e n te  in su ffic ien te  e p o rta  ad 
un p ro g ressiv o  a llo n tan am en to  da 
fo rm e di cooperazione .

Q uello  che  a mio avviso  m anca 
è  una s tru ttu ra  organizzativa  locale 
pubblica a cui q u e s ta  so c ie tà  od al
tri che  si o ccupano  di ag rico ltu ra  
p o ssan o  riferirsi p e r riso lv ere  p ra ti
c am en te  i problem i tecn ici-am m ini
s tra tiv i (dom ande, ten u ta  reg is tri, 
consig li ed  in te rven ti tecn ic i ecc .). 
Il che  vuol d ire  d e c e n tra re  e  t r a 
sfo rm are  la s tru ttu ra  reg ionale  che  
si o ccupa  di ag rico ltu ra  da o rgano 
di con tro llo  a o rgano  di p rogram 
m azione e g e s tio n e  locale de lle  n e 
c e s s i tà  del s e t to re  agricolo.

b) IL PROBLEMA PRODUTTIVO

E ssen d o  lega to  al punto  p re c e 
d e n te , è  im p ensab ile  che  una a tt i 
v ità  agrico la  in zona m on tana  p o s
sa  a v e re  una im m edia ta  redd itiv ità ; 
e  po iché i tem pi p e r l'o rganizzazio
ne e  in fras tru ttu raz io n e  di una azien
da agrico la  di a llev am en to  so n o  lun
ghi, s e  ne d ed u ce  che  o una azien 
da è  o rgan izzata  co m p le ta m e n te  o 
non è co m p etitiva  sul m erca to . Q ue
s to  co m porta  gravi sc o m p en s i nel 
b rev e  periodo  e  m olte  vo lte  il fal
lim ento di q u e s te  iniziative. Un fa t
to re  im p o rtan te  de lla  produzione è 
la p re sen z a  nella  s te s s a  zona di 
a ttiv ità  ag rico le  analoghe  p e r p o ter 
avviare  la trasfo rm azio n e  dei pro
do tti da im m ette re  d ire tta m e n te  sul 
m erca to , c o n se n tire  eco n o m ie  di 
sca la  e  re cu p e ra re  p a rte  di u tile  dal
la trasfo rm azio n e .

c) FATTORE DI PARTECIPAZIONE

Sappiam o tu tti quali d iffico ltà  
com porta  una p a rtec ip az io n e  co lle t
tiva ad una a ttiv ità ; so n o  in n um ere
voli i punti di c o n tra s to  dovuti sia  
a m otivi p e rso n a lis tic i ch e  alla dif
fico ltà  di c o n sid e ra rs i, da p a rte  del 
socio , p a rte c ip e  in prim a p e rso n a  
alle  v icen d e  sociali.

Q u esto  p rob lem a leg a to  alla  non 
im m edia ta  r e d d it iv ità  p o rta , com e 
si d iceva  prim a, ad un p ro g ressiv o  
d is in te re s se  p e r la so c ie tà  c o o p e 
rativa.

C o n siderando  i t r e  anni tra s c o rs i  
dall'in izio  d e ll’a ttiv ità  della  co o p era 
tiva  S. M ichele di Topolò e co n sid e 
rando i m olti problem i qui sop ra  
accen n a ti, si può so lo  p a rzia lm en te  
e s s e re  so d d isfa tti.

S o d d isfa tti, p e r  la realizzazione o

in co rso  di realizzazione di a lcune  
in fra s tru ttu re  (rec in ti, c o n d u ttu re , 
s ta lla , s tra d e ) , p e r  la nuova p ra ti
cab ilità  e  pulizia dei p ra ti, p e r  i 
co m pensi che  alcuni soci hanno  po
tu to  p e rce p ire  p e r la fo rn itu ra  di 
fieno ed  a ltro , p e r  av ere  un g reg g e  
di c irca  300 capi, e  p e r a v e r v is to  
i primi risu lta ti p roduttiv i (agnelli 
e  lana).

E sis te  in defin itiva  q u a lco sa  che  
prim a non c ’era .

In so d d isfa tti p e r  l’en o rm e  sp re c o  
di e n e rg ie  nella  conduzione dovuta  
alla m ancanza di a lcu n e  in fra s tru t
tu re  (s tra d a , s ta lla ), p e r  la p e rd ita  
di alcuni capi e  p e rch è  la p rodu
zione di agnelli con una s tru t tu ra  
organ izza ta  p o tev a  e s s e r e  raddop
p iata . Ci si ram m arica  ino ltre , p e r  
il com ple to  d is in te re s s e  de lla  Co
m unità  m on tana  d e lle  Valli del Na- 
t iso n e , la cui d irez ione , co m p o s ta  
da  p e rso n e  locali che  co n o sco n o  
an co ra  più da  vicino q u e sti p ro 
blem i, non ha avu to  n ep p u re  la cor
re tte z z a  di r isp o n d e re  a v a rie  do
m ande  di so s te g n o  finanziario  ch e  
le sono  s ta te  rivolte .

Q u e s to  vo lu to  d is in te re s s e  non 
può c e r to  in cen tiv a re  a ltre  inizia
tive  an alo g h e  che  v o rreb b e ro  n a 
sc e re  in un q u a ls iasi p a e s e  de lle  
Valli.

Q u esto  avv iene  quando  c 'è  im
m ed ia ta  d ispon ib ilità  finanziaria  d e l
la com unità  m on tana  p e r  in te rven ti 
in vari s e tto r i  p rodu ttiv i, sp ec ia l- 
m en te  in quello  ag rico lo  e  quando  
in tu tti  i d ocum en ti p rog ram m a
tici e  di b ilancio si sp re ca n o  fiumi 
di paro le : favorire  la co o p eraz io n e , 
in cen tivare  nuove in iziative ag rico 
le, c rea re  nuovi p asco li, valo rizzare  
nuovi tipi di produzioni ecc . m a ri
m angono purtroppo  p aro le  fini a  se  
s te s s e .

RENZO RUCLI

S .  L E O N A R D O

Dove va il Circolo?

OBLIZZA (S tregna)

Le autorità statali sembra
no avviate allo sm antellam en
to graduale delle stru tture  ci
vili delle Valli del Natisone? 
Il documento sottoscritto u- 
nanim am ente dai rappresen
tanti dei comuni, dei consigli 
scolastici, dei partiti politici e 
degli insegnanti risponde af
ferm ativam ente a questo pe
sante interrogativo.

L ’occasione è stata fornita  
dalla ventilata soppressione 
del circolo didattico di San 
Leonardo, fa tto  che ha deter
minato una generale levata 
di scudi contro il provvedi
mento.

Dopo la chiusura dell’Ital- 
cementi, dopo lo smantella
mento della fabbrica di late
rizi di Cemur (1971), dopo

un completo abbandono del
le stru tture  produttive dell’a
gricoltura e degli allevam enti 
(causa l ’esodo della popolazio
ne per l ’emigrazione ed il con
seguente salasso demografi
co), pare che la rappresentan
za della popolazione non in
tenda subire passivamente i 
progetti esterni.

Sintom atico è stato lo stes
so atteggiam ento degli operai 
delle Valli del Natisone nella 
vicenda contrattuale. I docu
m enti parlano chiaro: la «ra
zionalizzazione» del circolo di
dattico dovrebbe portare alla 
sua soppressione, per quanto 
nessuno abbia mai chiesto 
niente per consultarsi con i di
retti interessati. E, giustam en
te, i sindaci hanno respinto il 
metodo dell’imposizione dal
l ’alto. Lo stesso, il presidente  
del consiglio di circolo e quel
lo del distretto scolastico. A  S. 
Leonardo confluiscono le scuo
le di quattro comuni: Stregna, 
Drenchia, Grimacco e S. Leo
nardo, su un territorio che 
rende difficili i contatti istitu
zionali e la funzionalità degli 
organi collegiali. La storia del 
circolo didattico è presto fa t
ta. Nel 1960: 19 sedi, 41 inse
gnanti, 450 alunni; nel 1970 
(dieci anni dopo): 15 sedi, 25 
insegnanti, 230 alunni; oggi, 
1979, a conclusione del decen
nio: 7 sedi, 18 insegnanti e 
140 alunni! In  meno di ven- 
t ’anni le sedi sono dim inuite  
del 63 per cento, gli insegnan
ti del 55 per cento e gli alunni 
del 68 per cento.

La situazione è certo pato
logica, ma non servono prov
vedim enti punitivi che non fa
rebbero altro che accelerarne 
il processo di sfaldamento, so
prattutto  nel m om ento in  cui

si avvertono i prim i deboli se
gnali di un recupero in term i
ni di coscienza, di volontà e 
di organizzazione autonoma 
dello sviluppo, che hanno ri- 
percussioni positive sul piano 
economico, demografico e cul
turale.

Tuttavia non è lecito na
scondersi dietro a un dito. Lo 
diciamo anche agli am m ini
stratori che, spinti dai fatti, 
hanno preso la parola ne ll’as
semblea che si è svolta sabato 
21 luglio n e ll’auditorium del
le scuole di S. Leonardo, ap
pena inaugurate, dove si è  
dato vita ad un comitato di 
lotta.

Non basta far la voce gros
sa solo quando minaccia tem 
pesta. E ’ la situazione econo
mica, civile e culturale che va 
risanata a fondo, contando 
sem pre sulle energie e la col
laborazione di tu tte  le forze  
politiche, sociali e culturali, 
con la necessaria attenzione  
per la funzione della Slavia 
friulana.

A ltr im en ti varrà una volta 
di più il detto: can che abba
ia non morde! Ed il conto del
le responsabilità si farà anco
ra più lungo.

P.

MOSTRA D’ARTE

In o ccas io n e  de lla  fe s ta  di S. Lui
gi, nella  c h ie sa  di O blizza (S tre 
gna) so n o  s ta ti  inaugurati i nuovi 
arred i di legno in tag lia ti a m ano 
dallo  sc u lto re  G iovanni Vogrig, o ri
ginario  del p a e s e  ed  o ra  re s id e n 
te  a C ividale. Si t r a t ta  del tavo lo- 
a lta re , d e lle  p an ch e  del co ro , del 
leggio e  di una sed ia , tu tti  a r t is t i 
cam en te  lavorati nel legno. In se -

ED ARTIGIANATO

ra ta , invece, c 'è  s ta ta  la vern ice  
di una co lle ttiva  di p ittu ra  ed  a r ti
g iana to  d e d ic a ta  agli a r tis ti  locali, 
tu tti isc ritti alla « asso c iaz io n e  a r ti 
sti della  B enecia - D ruštvo  b e n e 
ških  likovnih um etnikov»; Balus, 
Vuch Rom eo e  lo s t e s s o  Giovanni 
Vogrig. A ccan to  a q u e s ti, e sp o n g o 
no o p e re  di a rtig ian a to  (legno , in
ta rs io , ricam o, ecc .) an ch e  altri a u 
tori, fra  cui a lcu n e  donne.
La m o stra , che  si è  ten u ta  ne lla  s e 
de della ex -scu o la  p a rro cch ia le , è 
s ta ta  a p e r ta  sa b a to  23 g iugno, alla 
p re sen z a  di ra p p re se n tan ti del c o n 
sig lio  com unale  e  del co n sig lio  p ro 
vinciale, con un d isc o rso  del p re s i
d e n te  d e ll 'a sso c iaz io n e  a r tis t i , Vo
grig (che  si è  au g u ra to  c h e  l’Inl- 
zativa  d e ll 'a sso c iaz io n e  trovi se m 
pre  m aggiori appoggi d a  p a r te  d e l
le a u to r ità ) ,  e  con un b rev e  d i
sc o rso  del prof. Beppino C rise tig , 
p re s id e n te  del c irco lo  cu ltu ra le  
Ivan Trlnko di C ividale.

Q uesti ha e lo g ia to  lo sp irito  di 
o p e ro sa  co llaboraz ione  degli a rtis ti  
e  si è  d e tto  c e r to  ch e  non m an ch e 
ranno  posiv iti sviluppi de lle  loro 
in te re s sa n ti  iniziative nel quadro  
de lla  rin a sc ita  cu ltu ra le  ed  e co n o 
m ica de lle  Valli del N atisone.

P artico lare  co m p iacim en to  ha 
e s p re s s o  p e r la p re sen z a  di g iova
ni a rtis ti  locali, ai quali va an ch e  
au g u ra to  ogni s u c c e s s o  p e rso n a le

P.

F e r m e  d ic h ia r a z io n i  
n e i  d o c u m e n t i

I consigli comunali, il direttivo della Comunità montana, il 
consiglio di circolo, il collegio dei docenti ed infine l ’assemblea 
delle varie componenti scolastiche, amm inistrative e politiche, 
hanno sottoscritto documenti che respingono con forza la propo
sta di soppressione del circolo didattico di S. Leonardo.

I documenti adducono ragioni geografiche, logistiche (d iffi
coltà di collegamento e di contatto), funzionali (organi collegiali) 
ed anche —  qui sta la novità —  di carattere politico.

II documento firmato da tutti i docenti, infatti, afferm a: «...Le 
popolazioni interessate non possono capire come mai appena 
ultimate le nuove sedi scolastiche con ie relative strutture, si 
proceda al loro smantellamento. E' passato il tempo di una ras
segnata accettazione dei fatti. La possibilità di azioni politiche 
organizzate è da m ettere in preventivo... e conclude: ...Le ragioni 
addotte si impongono da sè. Si augurano perciò di non essere co
stretti a dover scegliere altre strade per ottenere quanto doman
dano...». Infine i firmatari del documento unitario (sindaci, consi
glieri regionali e provinciali, responsabili politici e scolastici) di
chiarano: «... Tutti sono d'accordo nel dichiarare che la popolazio
ne di questo circolo deve diventare protagonista delle scelte che 
la riguardano direttam ente e che va rispettata nella sua dignità. 
Troppo a lungo è stata suddito paziente e rispettosa esecutrice di 
ordini impartiti dall'alto. Tutti chiedono unanimamente che non 
siano disattese le richieste che vengono fatte  a nome di queste 
popolazioni e che la progettata soppressione sia definitivamente  
abbandonata.

«I sottoscritti si impegnano a promuovere tutte  le iniziative 
necessarie per impedire la soppressione del Circolo.

«Qualora, malauguratamente, queste non avessero effetto , or
ganizzeranno altre forme di pressione e di lotta atte ad ottenere  
quanto chiesto».

Predsedniška miza v šentlenartski šoli

Učitelji in predstavniki uprav, strank in šolskega sveta
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KRATKE NOVICE

NOTIZIE IN B R E V E
STREGNA

MLADA BRIEZA 
E’ TORNATA

Mlada brieza è tornata  a 
TribiI inferiore: ques t 'anno 
con qualche giorno di anti
cipo per  consent i re  un sog
giorno marino in Istria di 
quindici giorni, dopo i dieci 
di montagna.

L’iniziativa, del Centro 
Studi Nediža di S. Pietro 
al Natisone,  si svolge con 
l’appoggio delle associaz io
ni s lovene della Benecia,  
con quello della Pres iden
za della Giunta regionale e 
del comune di Stregna.

Per quasi  un m es e  più di 
cento  ragazzi possono go
dere di un sano per iodo di 
vacanza operosa,  nel corso 
della quale —  oltre alle le
zioni di musica,  canto,  lin
gua s lovena ed attività e- 
sp ress ive  e motorie —  im
parano sopra t tu t to  a cono
scersi  fra loro ed a diventa
re amici.

S. PIETRO AL NATISONE

CONCLUSE LE TRE 
SETTIMANE DI SLOVENO

Si è concluso a S. Pietro 
al Natisone il Seminario tri
se t t imanale  di lingua e cul
tura slovena,  al quale han
no par tecipato una ventina 
di giovani delle Valli del 
Natisone.  Il corso organiz
sato dalla Commiss ione per 
l’istruzione s lovena in col
laborazione con il Centro 
studi Nediža e di ret to dal
la prof. Živa Gruden, ha a- 
vuto non solo un in teres
san te  piano di lezioni, ma 
una s t ru ttura specif ica di 
approfondimento di alcune 
discipline, sia dal punto di 
vista tecnico,  che sotto  il 
profilo less icale - l inguisti
co: arte,  conoscenza  del 
l’ambiente,  geografia,  s to 
ria, scienze.

Si è t rat tato  di un'inizia
tiva impegnativa,  sia per il 
contenuto che pe r  l’orario 
(dalle ore  18 alle ore 21 ) ; 
va dato quindi at to ai fre
quentant i  della disponibili
tà e della volontà d imo
s t ra te .

S. LEONARDO

LA MENSA SCOLASTICA 
SI FARA’?

La Commiss ione istruzio
ne e cultura della Provin
cia ha re cen tem en te  r iesa 

minato gli interventi per  la 
r icostruzione delle scuole 
su delega regionale.

In qu es to  quadro è s tata 
accol ta da par te  de l l ' a s se s 
sore dei lavori pubblici la 
proposta di provvedere al
la definizione del cent ro 
scolas t ico di S. Leonardo 
con la cost ruzione della 
mensa  per una s p e s a  di 
200 milioni.

Si t rat ta ora di avviare 
uno s tudio sulla scuola a 
tempo pieno, ques t ione  sol 
levata in più occasioni,  an
che nella recente  a s s e m 
blea contro la soppre ss io 
ne del circolo didattico.

IN SALVO
SULLE NAVI ITALIANE

Le navi italiane hanno 
portato a termine la propria 
miss ione umanitaria.  Dopo 
alcune difficoltà nella ricer
ca di barche di profughi, 
sono riusci te a car icare cir
ca 900 persone.  Qu este  ve
nivano t rainate al largo da 
navi malays iane e si può 
pensa re  che sono s ta te  co
sì salvate  da una morte t e r 
ribile.

Le navi italiane hanno 
preso in cura i profughi e 
sono avviate sulla s trada 
del rientro in Italia.

Il Vietnam si è reso di
sponibile a r idimensionare 
l 'esodo dei profughi, des t i 
nati ad una so r te  incerta, 
in molti casi alla tragedia.

IN PROVINCIA: CIRCOLO 
DIDATTICO E ACQUA

I consiglieri  provinciali 
Petricig e Chiabudini hanno 
rivolto un ’interrogazione al 
Pres idente della Giunta per 
conoscere  l 'at teggiamento 
del delegato della Provincia 
nel consiglio scolas t ico  pro
vinciale in meri to al parere 
sulla sopp re ss ione del cir
colo didatt ito di San Leo
nardo.

I due consiglieri  chiedo
no anche che il Pres idente 
si adoperi  contro il prov
vedimento,  molto mal visto 
da tutti gli enti locali.

Petricig ha chies to  in una 
seconda interrogazione che 
la provincia si interess i del 
le frazioni del le Valli del 
Natisone che re s tano s e n 

za acqua per lunghi per io
di. Vi sono —  ha det to — 
anche preoccupazioni di or
dine sanitario.

Zbežal je z dolarji

Ko je zbežal pred sandi- 
nisti v Miami (na Florido) 
bivši diktator Nicarague A- 
nas tas io  Somoza,  je odne
sel  s sabo nad eno miliar
do in pustil svojo deželo 
zadolženo na 1600 milijonov 
dolarjev.

Kadar je odšel,  je dejal, 
da mu je žal zapusti t i  deže
lo in da mu bo dala zgodo
vina prav, ker s e  je on ved
no boril proti komunizmu.

O tem ne dvomimo, ven
dar mu lahko rečemo,  da se 
ni boril zastonj.  Napolnil je 
žepe z milijoni dolarjev.

DOLAR PADA, 
ZLATO DO ZVEZD

V m esec u  juliju je bil a- 
meriški dolar padel zelo 
nizko (nekaj nad 800 lir), 
medtem ko e zlato doseglo 
as tronomsko vrednost  (302 
dolarja za unčo v Londo
nu, 318 dolarjev v Parizu), 
kar pomeni nekaj nad 8000 
lir za gram. Cena zlata je 
bila nad 20 let blokirana na 
35 dolarjev za unčo in je šla 
na 100 dolarjev m eseca  no
vembra 1973. M eseca  julija 
1978 pa je dosegla 200 do
larjev in letošnjega julija 
pa —  kot povedano —  je 
presegla  300 dolarjev. Do
lar pada. Ljudje, posebno 
pa kupci, se  še  vedno bolj 
zanesejo na zlato kot na pa
pir.

AMERIKA 
BREZ MINISTROV

V začetku druge polovice 
julija t.l. je bila os tala Ame
rika (USA) brez ministrov. 
34 najožjih sodelavcev a- 
mer iškega predsednika je 
odstopilo.

Nekateri se  niso strinjali 
z njegovo politiko, z drugi
mi pa se  ni on strinjal. Iz- 
gleda, da je bila vse  »po
žgala« ene rget ska  kriza.

R ezijanska fo lk lorna skup ina  p le še  sv o je  s ta re  in nove p le se  na  K am enici

Nevarna 
ljubezan

Abbiam o ascoltato la cas
setta  «Nevarna Ljubezan»  
del com plesso «I Bintars», 
nell’edizione in dialetto slo
veno con Tonca Ponediščak.

E ’ la seconda della serie. 
La precedente è uscita circa 
un anno fa. I  suonatori sono: 
Lièo, T onùt e Pivute. I  testi 
e l ’esecuzione, sia del parlato  
che del cantato, sono di Ton
ca Ponediščak (Luciano Chia
budini) (escluso il testo, ov
viam ente, della notissim a  
«zaplula» che però, prodigi 
della tecnica, il solista  rie
sce a cantare in... coro). La 
Cassetta è edita da R.V.F. Ni- 
m is - (U dine).

«Nevarna ljubezan» si svol
ge principalm ente sul tem a  
p iu tto s to  scontato della pe
ricolosità dell’am ore e del 
m atrim onio , ma, per il carat
tere di evasione del lavoro, 
siam o certi che piacerà a tu t
ti. L ’abbiam o già constatato  
da p iù  parti.

Arte -  Lubiana Biennale grafica: 
un’occa s io n e  da non perdere

Alla «Moderna galerija» di Lubiana è s ta t a  alle
st ita anche ques t 'anno una grande mostra  internazio
nale d ’ar te grafica, aper ta  da giugno a se t tem bre :  vi 
par tecipano artisti di tutto il mondo, fino dal Giap
pone, dall’India, dagli USA e, per la prima volta, dalla 
Cina, oltre che dai paesi  europei e del terzo mondo.

Si trat ta,  a giudizio dei critici, di un eccezionale 
avvenimento culturale,  al quale sono present i  anche 
artisti  della nos tra regione: Alviani (Udine); Černi
goj, Spacal e Palčič (Trieste) e Palli (Gorizia).

Per chi in tendesse  cogliere l’occas ione di una 
gita a Lubiana, consigl iamo tra l’altro anche una visita 
alla mostra di Dragica Čadež, che espone alla «Mest
na galerija» interessant i  sculture in legno, oltre che 
una sera ta  musicale e tea t ra le  della s tagione ar tist ica 
cittadina.

P.

R T V LJUB LJAN A 
ŽIVE NAJ VSI NARODI

Globok odmev in  veliko o- 
dobravanja žanje m ed vsemi 
Slovenci, posebno pa na Ko
roškem serija  oddaj pod na
slovom »Žive naj vsi narodi«, 
ki jo  je  priprav ila  znana go
rička novinarka Dorica Ma
kuc in ki je  posvečena prav  
problem atiki koroških Sloven
cev. Dorica M akuc ni za nas 
nova s tem  delom: njeno lju 
bezen do trp inčenih  Sloven
cev smo spoznali že pred  par 
leti, ko je  pripravila  film o 
Beneški Sloveniji.

Serija dokum entarnega po
snetka obsega 6 oddaj in prva 
je  bila v nedeljo, 8. ju lija , p ri
bližno ob 21. uri. Sledile so 
druge (le ob nedeljah) in  zad
n ja je  bila 12. avgusta ob 
isti uri.

M lada b rieza  1977 - S ta rš i in p rija te lji na ob isku  p red  K ovačevscakovo  
o š ta r ijo  v Dol. Tarbju

Loreta Feletič, ki djela 
že vič Ijet par nas,  je bla 
imenovana od našega reda- 
ciona za urednico (redattri
ce). Loreta pelje lepuo na
prej, že puno Ijet tudi u- 
pravo (amministrazione) 
Novega Matajurja.  Zdi se  
nam, da je pru, da je pa
metna  rječ imjet no mlado 
an pridno žensko na takim 
mestu .

Loreto vsi poznamo:  dje- 
lovna, precizna an rjesna.  
Zatuo lahko rečemo,  da je 
bla dužnost  redaciona,  da 
ji prizna nje dobre kvalite
te, nje sposobnosti  in da 
jo poviša na buj visoko in 
odgovorno mesto .

Naši novi urednici želi
mo usega nar ljeušega na 
nje djelu an za naš Novi 
Matajur.

Na Kam enici ne  m anjka p ro s to ra  za park iran je  avtom obilov

Seminario di lingua e  cultura: 
in ten se  g iornate di studio

di lingua, cultura e lettera
tura di Lubiana. Particolar
m ente intenso ed im pegnati
vo il program m a di studio, il 
quale ha occupato tu tta  la 
m attinata, dalle o tto  alle tre
dici, e buona parte del po
meriggio in a ttività  di labo
ratorio linguistico, di eserci
tazioni ed im pegni culturali 
di varia natura.

Le lezioni che si sono svol
te presso la facoltà di filoso
fia de ll’Università di Lubia
na, sono sta te com unque se
guite con grande interesse e 
si può pensare che esse sa
ranno particolarm ente pro
du ttive  nel lavoro culturale  
delle associazioni slovene e 
nella nostra società, è in fa tti 
sem pre p iù  sen tito  il bisogno 
di conoscere, consolidare ed 
approfondire i valori della 
cultura slovena e d i disporre  
di persone giovani con una 
certa padronanza dell’espres
sione linguistica.

Anche quest'anno una ven
tina di giovani della Slavia 
friulana sono sta ti la nostra  
rappresentanza al Sem inario

L etošnji u d e ležen c i S em in arja  s lo v e n sk e g a  jezika, lite ra tu re  in k u ltu re  v 
Ljubljani
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Župan Bonini in d eže ln a  sv e to v a lca  Iskra in S peco g n a  na otvoritv i fo to g rafsk e  
in u m etn išk e  ra zs ta v e  v Klodiču

dott. R. Qualizza

M aggior i  redditi e d  ulteriori 
p r o g r e s s i  d a  u n a  

frutticoltura m o d e r n a

Program m are va bene; da
re suggerim enti, va bene. Chi 
però fa m uovere il progres
so è l’im prenditore, il bravo 
agricoltore!

Esso si m anifesta a ttrav e r
so una len ta  m aturazione di 
propositi, allorché le sue in
tuizioni prendono consisten
za per l’abbondan te  disponi
bilità  d ’inform azioni tecni
che e di m ercato.

Le soluzioni conclusive so
no determ inate  da semplici 
deduzioni aritm etiche (rica
vo — costo =  u tile).

Q uesta volta m ettiam o sul
la carta  le considerazioni di 
un im prend ito re  - fru ttico i
to re  p e r la determ inazione 
del redd ito  netto  annuo di un 
coltivatore d ire tto  per un et
taro  di m eleto.

La p a rte  a ttiva  è da ta  da 
L. 18.000 x q.li 300 =  lire
5.400.000.

Le spese vive sono: lo tta  
an tip a rass ita ria  L. 500.000, 
concim azione L. 250.000, re in 
tegrazione im pianto  L. 200 
m ila, assicurazione p rodo tti 
L. 200.000, varie 650.000 per 
un to ta le  di L. 2 m ilioni. In 
queste voci è conteggiato an
che il prezzo d ’uso delle m ac
chine.

La differenza di L. 3.400.000 
costituisce il redd ito  netto  
com prendente il salario  lire
1.800.000, il beneficio fondia
rio 800.000 lire, l’utile 800.000 
lire.

Sono cifre che si possono 
anche variare, m a sostanzial
m ente evidenziano la validi
tà delle co lture pregiate in 
collina e m ontagna ado ttan 
do, ben s ’intende, tu tte  le 
tecniche m oderne e con su- 
perfici adeguate.

La fru ttico ltu ra  dell’Alto 
Adige e della Slovenia inse
gnano che anche in collina si 
debba m eccanizzare tu tte  le 
operazioni co lturali predispo
nendo e sistem ando, ove ne
cessita, il terreno  a terrazza.

Così è possibile sostenere 
la concorrenza della fru ttico l
tu ra  di p ianu ra , alla cui m ag
gior produzione si con trap 
pone una m igliore qualità  
della fru tta  di collina.

La fru ttico ltu ra  è una del
le rare  co lture, come il vi
gneto, che offre la possibilità 
di am m ortizzare tu tti i co
sti, com presa la costruzione 
delle terrazze. Ino ltre  è un 
m odo di valorizzare il capi
tale te rra . In fa tti il valore di 
m ercato può passare da po
chi m ilioni ad e tta ro  a deci
ne di m ilioni dopo la siste
mazione. Nei conti del nostro  
im prenditore  il beneficio fon
diario  di L. 800.000 si ricava 
ipotizzando una redd itiv ità  
al 2% del capitale fondiario  
di L. 40.000.000!

L’esem pio della vicinissi
ma viticoltura, sulle colline 
del Cividalese, deve stim ola
re la nascita  e la crescita  del
la nuova fru ttic o ltu ra  della 
Benecia che nel passato  ave
va raggiunto d iscreta im por
tanza economica.

Ad un certo  punto  però è 
m oncato il «salto» decisivo: 
il «salto» di am piezza azien
dale che rende, anche nel ca
so del fru tte to , vantaggiosa 
l’adozione di tecniche avan
zate.

Prim o passo dunque per i 
nuovi fru ttico ito ri è quello 
di favorirsi vicendevolm ente 
nella form azione di «corpi» 
di p rop rie tà  più consistenti.

Al lavoro dunque! Anzi un 
evviva ai prossim i affari!

Mostra 
d'arte 
a Giod

Nel quadro dei festeggia
m enti tradizionali paesani, a 
Clodig — capoluogo del comu
ne di Grimacco nella Slavia 
friulana  — è stata inaugurata 
sabato scorso, 21 luglio, la se
conda mostra d ’arte e di arti
gianato artistico, alla quale 
hanno aderito diversi artisti e 
maestri delle Valli del Nati- 
sone.

Accanto ai quadri, le scul
ture, gli oggetti di artigianato 
locale e fem m inile, è stata 
inaugurata una mostra di fo 
tografia, organizzata dal cir
colo culturale Rečan, sul te
ma della vita della comunità: 
interessanti soprattutto gli a- 
spetti socio - culturali che e- 
mergono dalle immagini, che 
si configurano come una ri
cerca visiva sulle Valli del 
Natisone.

A lla  vernice della mostra 
hanno preso la parola Vogrig 
e Cromaz, a nome dell’asso
ciazione artisti della Benecia 
e i consiglieri Specogna e 
Iskra; quest’ultim o anche a 
nome del presidente Colli, ha 
rivolto un saluto ed un augu
rio anche in sloveno.

Presenti anche altre autori
tà, fra cui il sindaco di Gri
macco, Bonini, la cui am m ini
strazione ha fornito il più am 
pio appoggio ai festeggiam en
ti ed alle relative iniziative.

Buoni diversi pezzi artistici 
della mostra, il che fa  im m a
ginare una crescita dell’im pe
gno artistico degli sloveni del

V KRATKEM ZNATNO IZBOLJŠANJE 
POSLUŠANJA RADIA KOPER

Številn i p o slu ša lc i s e  že  m e se c  dni o b rača jo  na Radio Koper 
z ugotov itv ijo , da  je  s l išn o s t  zelo  s lab a  in da  so  bili prem alo  ob 
v e šč en i o sp rem em b i frekvenc , na  k a terih  p o sred u jem o  program a 
v slo v en šč in i in v ita lijanščin i.

Kakor je  znano, je  Radio K oper 17. junija le to s  začel odda
jati svoj p rogram  ločeno , to  je  p o seb e j v slo v ešč in i in p o seb e j 
v ita lijanščin i. Zaradi te g a  je  p rišlo  tud i do n ek aterih  sp em em b  
na frek v en cah , ki jih vsakodnevno  objavljam o v obeh  naših  p ro g ra 
m ih, hkra ti p a  sm o izčrpno inform acijo  o tem  posredovali tudi na
šem u  dnevnem u č aso p is ju  in g lasilom  obeh  naro d n o stn ih  sk u p 
nosti.

PROGRAM V SLOVENŠČINI

Srednji val 546,4 m etra  ali 549 k ilohertz
UKW —  Beli križ 102,0 m eg ah ertz
UKW —  Koper 98,1 m eg ah ertz
UKW —  N anos 88,6 m eg ah ertz

PROGRAM V ITALIJANŠČINI

Srednji val 277,8 m etra  ali 1080 k ilohertz  in 256,4 m etra  ali
1170 k ilohertz
UKW —  Beli križ 97,7 m eg ah ertz
UKW —  Koper 89,3 m eg ah ertz
UKW —  N anos 101,0 m eg ah ertz

Iz zgorn je  razp red eln ice  so  jasn o  razvidne frek v en ce  oddaja
nja p ro g ram a  Radia K oper v slo v en šč in i in v ita lijanščin i na sred- 
n jevalovnem  in u ltrak ratkovalovnem  om režju .

V zvezi s  tem  vam  tudi p o sred u jem o  strokovno  poročilo  t e 
m eljne  o rgan izac ije  zd ru žen eg a  de la  O ddajniki in zveze RTV Ljub
ljana.

Z aradi p o v ečan e  m oči sred n jev a lo v n eg a  oddajn ika na oddaj- 
n išk em  c en tru  Beli križ od sed an jih  100 na 300 kilovatov, je  bilo 
p o treb n o  obnoviti tud i an ten sk i s is te m , p red v sem  pa vstav iti nove 
izo la to rsk e  v e rige , zam en ja ti s id rn e  vrvi in p ovsem  na novo izde
lati e le m e n te  za n apajan je  s to lp a .

M ed tem i deli, ki jih op rav lja  m ontažna  ek ipa  K ovinarske • 
Krško, je  p rišlo  do  raznih nep red v id en ih  težav . K om isija je  ugo
tovila, d a  je  bilo zaradi p rek ra tk ih  d is tan čn ih  p lošč ic  in zaradi to 
g o sti izo la to rsk ih  verig  poškodovanih  nad 85 o d s t. izo la to rjev  na 
a n te n sk e m  sto lp u , p o škodba  p a  je  bila k o n stru k c ijsk e  narave . S tro 
kovnjaki so  s e  tako j lotili san ac ijsk ih  del in lahko pričakujem o, 
da bo an ten sk i s is te m  obnovljen  p redvidom a do konca m eseca .

G re  to re j za  tr ite d e n sk o  zam udo zarad i teh n ičn ih  vzrokov, ki 
nam  je  povzročila  veliko gm otno  in p ro gram sko  škodo. Našim  
p o slu ša lce m  sm o  dolžni opravič ilo , hkra ti pa  jih tudi p rosim o za 
razum evan je . S laba s lišn o s t  je  p o sled ica  zm an jšan ja  n ap e to s ti na 
an ten ah , ozirom a oddajan ja  z m an jšo  m očjo, ker je  treb a  zavaro
vati d e lav ce . Sem  sodijo  tudi period ičn i izpadi. Naj poudarim o š e  
en k ra t, da s e  zavedam o o d govornosti n a še g a  radia  do p o slu ša lcev  
In da  bom o sto rili v se , da  s e  bo  s ta n je  v nekaj dn eh  norm alizi
ralo. Že od v se g a  z ač e tk a  d e la jo  delavci na oddajn iškem  cen tru  
Beli križ v izm enah tudi po 14 ur dnevno.

la Provincia di Udine, nel 
quadro di uno sviluppo cultu
rale chiaramente e positiva- 
m ente avviato.

Don Paskal Gujon 
sedemdesetletnik

Kdo ne pozna m atajurskega 
fam oštra, gospoda Paskala Gu- 
jona? Usi, saj se ne tišči do
ma. Povsod je  tam, k jer po
trebujejo  ljudje dobar nasvet, 
dobro besjedo. Pomagu je  pu- 
no Benečiji, posebno pa n je
ga m atajurskim  ljudem. Je 
uzgleden duhovnik in bojevit, 
angažiran mož u boju za naše 
pravice. Gospod Gujon je bi
stroum en, talenten človek. Na
pisu je  bukva «Le genti del
le Valli», kf so imjele velik 
uspeh, sučeš. L judje use vedo 
o njem, samuo tega ne, da je 
dopunu 70 ljet. Mi smo vjede- 
li, pa njesmo pisali, kadar jih  
je dopunu, ker smo se bali, da 
ljudje nam ne bojo vjervali, 
zavoj o dvjeh ražonu. Parvi ra- 
žon je, da ne kaže njega ljet, 
drugi pa je, da se je  rodiu 1. 
aprila. Zavojo tega njesmo pi
sali, kadar je biu pravi cajt.

Gospodu Gujonu želimo še 
puno zdravih, srečnih in vese
lih ljet, da bi nam  še puno po
magu u boju za naše pravice.

PRAPOTNO

Zavojo cjestnega incidenta 
je um arla u videmskem špi- 
talu  Cristina Orsettig. Im jela 
je samuo 19 mjescev. Novica 
o tragični sm arti ljepega otro
ka je globoko užalostila uso 
Idrijsko dolino.

Pogreb male Cristine je  biu 
u torak, 31. julija, popudne u 
Prapotnem . Naj gre žalostni 
družini naša tolažba.

GORENJA MESRSA 
Naši komplimenti 
novi doktorici

mi

Dr. C hiacig M aria Grazia

U torak 17. ju lija , je  dokto
rira la  na fakulteti medicine in 
k irurgije  padovanske univer
ze Grazia M aria Chiacig - Ma- 
ringonova iz naše vasi.

Postala je  zdravnik medici
ne in k irurg ije  za pediatrične 
bolezni. Nje doktorska diser
tacija nosi naslov: 5 slučajev 
anem ije od Blanclcfan - Dia
mond (5 casi di anem ia di 
Blanckfan - Diamond). So bo
lezni, ki se pokažejo pri otro
cih do 6 m esecev starosti.

Grazia M aria Chiacig je 
doktorirala z naj višjim  re
dom: 110:110. Najprej se kom- 
plim entira z njo ta ta  Gigi, po
tem usa žlahta in Novi M ata
ju r. Želimo ji, da bi po potreb
nem počitku dobila dobro služ
bo in da bi im ela še druge 
uspehe (successi) in zadošče
n ja u  življenju.

DOKTOR GOSPOD  
EMIL CENČIČ

Je rjes žalostno in  obupno, 
da kadar se tarkaj martraš, 
djelaš, se trudiš in skrbiš, da 
bo šlo use lepuo, čisto in  glad
ko, da ne bo nič manjkalo, ti 
pride daž, al pa tuča, in ti use 
podere.

Takuo je  bluo do sada ma- 
lomanj usako Ijeto z našo Ka
menico. In  tisti, k i želijo, da 
bi ne bluo Kamenice, tisti, ki 
so ji naspruotni, so se veselili.

Pravli so: «Buoh jih  je  štra- 
fu, zak so komunisti!»

«Kaj pa sv. maša in duhov
niki, ki molijo na Kamenici?» 
sem  uprašu adnega od njih.

«Duhovniki? Oni so nar- 
veči kom unisti! Kaj jih  ne ču- 
ješ, da imajo korajžo maševat 
in molit po slovensko pred 
tauženti ljudi? Oni so sramota 
za naše doline» m i je  še do- 
dau in biu je  šuolan mož.

«Lepuo m e posluši! Če je 
za vas slovjenski jezik  "tesse
ra” od kom unistov, ne more
jo biti pa drugi jeziki, in du
hovniki mašujejo u štjerih  je 
zikih!» sem  ga provu prepri
čat, da je  na zgrešeni poti.

«Koreografija za maškerat 
druge namjene!» m i je  odgo-

U srjedo, 11. ju lija , je  dokto
riral na pravni fakulteti pado
vanske univerze gospod Emil 
Cenčič, fam oštar iz G orenje
ga Tarbja. Postal je  doktor 
prava (dottore in g iurispru
denza). Dr. Emil Cenčič ima 
54 ljet. Pokazu je, da se z do
bro voljo in pridnim  učenjem  
postane lahko doktor tudi u 
ni eSa ljetih. N ikdar ni pre
pozno! Lepuo bi bluo, če bi 
odparu u Čedadu študio advo
kata in b ranu  Slovence.

Ce se bo kada tuo zgodilo, 
bomo hodili k  njem u in kadar 
nam  bo dobiu kajšno pravdo 
(causo), nam est ga plačjat, mu 
porčemo: «Bohloni, gospod 
nunac!»

Nu, šale nastran, dr. Cen- 
čiču čestitamo u im enu useh 
bravcu Novega M atajurja  in 
u imenu naših ku ltu rn ih  d ru
štev.

voriu in takuo srna se jezno  
pustila. Skoda je  bluo zgub- 
ja t cajt s tem  takuo «šuola- 
nim» človjekam .

Ko je  lansko Ijeto k ljestu  
daž takuo neusm iljeno na Ka
menici, sem  naleteu na druge
ga nasprotnika in kadar m e je  
videu žalostnega, se je  zasme- 
jau in m i jau: «Se malo je! 
Ušafal smo bukva od rajnke
ga gospuoda Kaluta, s kateri
mi smo vam  željeli pošjat tu- 
čo, da bi vam  bla use razbi
la. Skoda, da nam ni ratalo.»

«Se vidi, da jih  njeste znali 
lepuo prebrat!» sem  m u odgo- 
voriu. Su sem  proč z mojo 
«lombreno» in ga pustiu, da 
m u daž oplakne grjehe.

Na te reči sem  se zm islu Ije- 
tos na Kamenici, pa tudi drugi 
dan, ko sem videu, da je  u  
soboto in nedeljo sijalo gor 
Ijepo sonce.

«Ljetos se je  Buoh pomislu  
in nasprotniki so spet zgubili 
Kalutove bukva!» sem  jau  
parjateljam, kadar smo se po
govarjali, kakuo je šla lepuo 
Ijetošnja Kamenica.

«Je pa nevarnost, da bojo 
očitali Bogu, da je  ratu tudi

on komunist!» se je  oglas 
parjateu, k i je  do tedaj Zi 
mišljeno bulu u pivo, k i jo j 
im eu pred sabo, na mizi. L j 
tos je  šla Kamenica lepuo, p 
usedno muoram napravit o 
ganizatorjem par dobrohotni 
kritik, k i sem  jih  ču od pun 
ljudi: tisti, ki pride na K am i 
nico, pride gor, ker želi nekt 
videti in poslušati. Brejar p 
je  biu takuo postavjen, da ki 
dar se je  nekaj ljudi zgam il 
okuole njega, drugi njeso v 
deli plesanja folklornih skl 
pin. Tale je  parva kritika.

Druga kritika  je, da njes 
zm jeraj lepuo funkcionira  
mikrofoni.

Drugo Ijeto bo trjeba za e 
m eter uzdigniti brejar, al p 
ga postavit na buj vidnem  mi 
stu, tako da bojo spektakel v. 
videli. Trjeba bo dobiti trn 
huj funkcionalne mikrofoni 
O teh stvareh govorijo u: 
ljudje, k i so bli na Ijetošn 
Kamenici. Drugo je  šlo use li 
può in magari bi šlo tudi hlji 
tu takuo.

Vas pozdravlja vaš
Petar M atajurac

PiSE
PETAR
M ATAJURAC
Za K am enico se  je ljetos Buoh premislu
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ŠPETER
ZBOGOM, ANTONELLA!

Živela si med nami kot lepa 
rožica in kot je  kratko življe
nje lepih rožic, tako je  bilo 
tvoje.

A ntonella Strazzolini nas je 
zapustila na hitro, u petak, 27. 
ju lija . Im ela je  komaj 12 ljet. 
U Strazzolinovi družini je  u- 
gasnila luč, ki je  razsvetlje
vala hišo. Sm art m lade Anto- 
nelle je  pustila globoko žalost 
u sarcu m am e Brune, ta ta  
G iancarla in sestrice Claudie. 
Globoko žalost je  pustila u 
nas useh, posebno pa pri o- 
trocih, pri m alih parja te ljih  
«Mlade brieze» in Barčice mo
je», za katere  se je  bla upi- 
sala tudi letos. Vemo, draga 
Bruna, Giancarlo in Claudia, 
da ob taki nesreči tudi naj lep
še besede ne pomagajo olaj
šat žalosti in tarp ljen ja . Ve
dite pa, da smo vam  blizu, u 
tem  težkem  m om entu, usa 
ku ltu rna  društva Benečije, re
dakcija in usi brauci Novega 
M atajurja. Resnično, vaša ža
lost je  tudi naša žalost. Anto
nella, ki smo jo usi radi imeli, 
nam  bo ostala u  Ijepim  in 
večnem  spominu!

«Uejska» z volantinmi

Začela je  DC, ki je  23. ju 
n ija  vargla uon an ciklostilat, 
u  katerem  napada opozicijo u  
gorski skupnosti, da se je 
smješno obnašala na ašemble- 
ji, kadar so sparjeli proračun 
(bilancio) za ljeto  1979.

Parv i so jim  odgovorili, le 
s ciklostilatom, kom unisti in 
zapisali, da je  sm ješna DC. Z 
dokazi so izpodbili use nje ar
gum ente.

Drugi ciklostilat so podpisa
li PSI, PCI, PSDI in indipen
denti, v katerem  obtožujejo 
dem okristjane m alom arnosti 
in hude zamude u adm ini
straciji gorske skupnosti. Da 
so socialisti napravli svoj ci- 
klostilat-«bomba», smo že pi
sali. U tistem  ciklostilatu oči
tajo  socialisti dem okristja
nom, da zanem arjajo kom un
ske probleme, da se ne udele
žujejo občinskih sej, da ne 
partečipavajo na kom unskih 
konsejih. N apravli so seznam 
(elenco) konselirjev in blizu 
njih  im en so napisali število 
odsotnosti (numero delle as
senze).

Na 25. ju lija  pa je PSI spet 
paršu na dan s ciklostilatom  
«bomba». Obtožu je  kom un
sko upravo DC u Spetru, da 
je  s svojo nesposobnostjo stor
ia zgubit ljudem , ki so bli o- 
škodovani od potresa, več 100 
milijonov lir.

Komisija, ki je  ugotavljala 
škodo in parpravla  škedo za 
postroj itev poškodovanih hiš, 
je  določila za «sanatorio» do
ločeno vsoto denarja. Skoraj 
usi so zapravli puno vič de
narja  za postroj itev svoj ih hiš, 
kot so jim  ga nakazale komi
sije na podlagi deželnega za
kona štev. 17 (L.R. 17).

Potle je  biu sparje t drug re
gionalni leč (L.R. 25/78), na
m enjen, da z drugim i kontri- 
buti pokrije, poravna tisto 
razliko (differenza), k a r so vič 
zapravli (špendal) ljud je  za 
postroj itev hiš, kot jim  je  bla 
določila parva kom isija, na 
podlagi leča štev. 17. Za leč 
(L.R. 2578), je  vjedelo malo 
ljudi in tisti, ki bi jim  biu 
m uoru povjedat, je  muču, on

pa je  potegnu «differenco». 
Sada je  leč zapadu, se ne mo
re nič vič narest.

Gor na parbližno 80 družin, 
ki so im jele pravico potegnit 
kontribu t na podlagi leča 25/ 
78, jih  je nardilo prošnjo sa- 
muo 8 in samuo oni so dobili 
kontribut, ki znaša skupno 
37.434.102 lir. In če je samuo 
8 družin, gor na 80 par jelo 
tarkaj denarja, imajo ražon 
socialisti tard it, da so ljudje 
zgubili po nem arnost demo- 
kristjanske kom unske adm ini
stracije na stuojke m ilijonov 
lir.

Špjetarski kom un in DC, ki 
ga ima u rokah, bi m uorli od
govarjat ljudem  za tole ne
m arnost, ki jih  je  takuo oško
dovala. Mislimo, da «uejska» 
z volantini u  Spetru ni še za
ključena. P ravilna je  tudi ta 
le pot inform acije. L judje 
m uorajo vjedet, kaj se doga
ja, kduo brani in kduo zane
m arja, zgubja n jih  interese!

Novi v e te rin a r za nag 
konzorcij

P red  k ra tk im  je  b iu  im e
novan novi v e te rin a r za kon 
zorcij n a š ih  sedm ih  kom u- 
nov, ki so: šp e te r , Podbone- 
sec, Sovodnje, Sv. Lenart, 
S redn je , G rm ek in  D reka. 
Novi v e te rin a r je  dr. P.A. 
Turello , p re jšn ji  p a  je  b iu  
dr. M aran i F rancesco , ki je  
šu n a  d rugo službeno m e
sto.

N ovem u v e te rin a rju  želi
m o dobro  delo in  da b i se 
dobro  p oču tu  m ed  nam i.

U čedajskem  špitalu je  u- 
m aru Giuseppe Dorbolò. Imeu 
je  66 ljet. Njega pogreb je  biu 
u Spetru u pandjejak, 16. ju 
lija. Naj gre družini in žlahti 
še m ladega moža naša to
lažba.

SV. LENART
JAGNJED 

Dnar je, cjeste ne

Imajo denar za postrojitev 
in asfaltiranje cjeste u  Jag- 
njed. Potlé, ko se je  za pro
blem zauzeu konselir Beppino 
Crisetig, je  stvar šla naprej, 
skoraj do praga u ra t svoje po
zitivne rešitve.

Čudno je, da se je  sada use 
ustavlo. Kje? L judje obtožu
jejo komun, ki Buog vje zavo- 
jo kajšne skrivnost ni stuoru 
začet djelat.

Ce so tele k ritike  resnične, 
potlé je potrjebno, da se ko
m un zgane. Drugi problem  je 
javni (pubblico) telefon. Tu
di vprašanje tega potrebnega 
servisa bo trjeba hitro  rešit.

38 milijonov lir 
za druge cjesta

Dežela (region) je  dala v je
det našem u šindaku, da je 
bluo stanciranih 38 m ilijonov 
lir za cjeste iz Kosce u Čiš- 
nje in iz Hlaste do Gruobje.

Ta kontribu t znaša 95 od 
stuo stroškov cjelega djela.

GRMEK
U E S A

U p a n d je jak  18. ju n ija  se 
je  rod iu  čedajskem  šp ita lu  
P iero  Chiabai. N jega m am a 
je  C hiara  Crisetig-Balona- 
rjova  iz K lodiča, ta ta  p a  Li

no N akonc tih  iz Ljes, k i im a 
službo «corazzierja» u  Rim u.

M alem u P ieru  želim o do
sti sreče in  zd rav ja  u  življe
n ju , ki ga im a p re d  sabo.

IZ KLODIČA  
SO ŠLI KARABINIERI

Pred  kratk im  so zaparli ka
sarno karabin ierjev  u Klodi- 
ču. Tisti karabinieri, ki so bli 
gor, so šli u kasarno Sv. Le
narta.

U zadnjih lje tih  so zaparli 
po naših dolinah vič karabi- 
nierskih kasarn, k a r pomeni, 
da par nas jih  ni potrjeba, da 
so buj potrjebni u drugih 
krajih .

Med karabinieri u  Klodiču 
in domačimi ljudm i je  zmje- 
raj živjelo dobro in pravo par- 
jateljstvo.

D em ografsko g ibanje v 
le tu  1978

Na dan  31. ja n u a r ja  1978 
je  im eu n aš  kom un 849 ljudi.

U lanskem  Ije tu  jih  je  u- 
m arlo  16, od teh  11 m ož in  
p e t žen.

Rodilo se je  6 o trok ; 4 
puobči in  2 čičice. K  nam  je 
p a rš lo  živet iz d rug ih  kom u- 
nov Ita lije  13 ljud i, 2 iz sve
ta. Skupno  15.

Od nas je  šlo živet u  d ru 
ge K om une 18 ljud i, u  juške 
dežele obedan.

Le lansko  lje to  se je  p o ro 
čilo p a r  nas 8 p a ru . N a zad
n ji dan  lje ta  (31-12-1978) je 
živjelo u  našem  kom une 271 
d ružin  in 836 ljud i, m ošk ih  
415, žensk p a  421. U p rim e
rjav i z letom  1977 se je  zni
žalo število ju d i lansko  lje 
to  za 13.

Č epru buj počasi ku  p re j, 
pada  še zm je ra j tud i u  n a 
šem  kom unu  število  ljudi. 
M uorm o pa le zap isa t - in  
tuo  nas veseli, da  p a rv ik ra t 
po zadn ji ue jsk i ni šu  od nas 
obedan  po  svjetu.

KLODIČ 

Šagra sv. Jakoba: 
dobar kulturni program 
in slaba ura

Sv. Jakob je  na 25. ju lija  in 
na ta  dan so praznovali j udje 
iz grm iških vasi že več kot 
stuo lje t svojo veliko šagro, 
svoj velik senjam . Od kar pa 
so storli u V atikanu napravit 
valiže nekaterim  svečenikam, 
je  tudi sv. Jakob odpadu, 
ljudje pa ga ne m orejo in ga 
ne m arajo zapustit. Sada ga 
praznujejo tisto nedeljo, ki je 
narbuj blizu 25. ju liju . Takuo 
se je  zgodilo tudi Ijetos. Mla
dinci od društva Rečan, ko
m unska adm inistracija in do
mača «Polisportiva» so parpa- 
vli za letošnjo šagro sv. Jako
ba velik ku ltu rn i program , ki 
bi se m oral odvijat kar tri dni: 
u petak 20., soboto 21. in ne
deljo 22. ju lija . Ta program , 
s plesom, je partegnu u Klo- 
dič puno ljudi, ki so paršli od 
usjeh  kraju . Škoda, da so 
imjeli organizatorji proti se
be slabo uro. Kadar je  bluo 
zbranih narvič ljudi, je začeu 
lit daž kot iz škafa.

Na klodiški šagri je  imela 
narvič uspeha (successo) raz
stava um etnikov (artisti) in 
obrtnikov (artigiani) iz Bene
čije, ki jo je organiziralo Dru
štvo beneških likovnih um et
nikov, pa tudi fotografska raz
stava «Spoznajmo Benečijo», 
ki jo je  organiziralo društvo 
Rečan.

Otvoritvi razstave, ki je  bi
la v soboto 21. ju lija , u  prosto
rih  kom unskega sedeža, se je 
udeležilo veliko število ljudi, 
predstavnikov ku ltu rn ih  or
ganizacij in oblasti. U ime
nu društvo beneških likov
nih um etnikov sta use po
zdravila predsednik Giovan
ni Vogrig in član Romano 
Cromaz. Za deželo sta pozdra
vila Romano Specogna in Bo
ris Iskra, ki ga je pošju Mario 
Colli, predsednik deželnega 
sveta. On je  pozdravu prisot
ne tudi po slovensko.

Šindak Bonini je pohvalu 
naše artiste  s spodbudnimi be- 
sjedami. Razstavo si je ogle
dalo puno ljudi, tudi tajšni, 
ki so paršli od deleč Tuole je 
zlo lepuo. Juški ljud je  vidijo, 
da njesm o zarukani, da zna
mo tudi mi djelat lepe reči, 
kar uzdigava naš ugled in na
šo kulturo.

Mali T rusgnach  E tienne

DREKA
Kakuo gredo ljeta naprej —  
Lino Trusgnach - Toncinov 
iz Trušnjega je ratu nono

U Seraing (Belgio) se je  ro
diu na dan 17. m aja T rus
gnach Etienne, p ru  ljep in 
zdreu puobič, kot nam  kaže 
naša slika.

Srečna ta ta  in m am a sta 
Claudio in Janine. Je n jih  pa r
vi sin.

Takuo gre svjet naprej: Li
no je  naredu Claudia, Claudio 
Etienne, in Etienne je  nare
du Lina nona. Sevjede, ni 
bluo nič, če bi ne bla par 
partu  še pridna m am a in sa
da nona Gina.

Naj m ali Etienne uživa uso 
srečo telega sveta.

Podbonesec
Črni vrh spet brez avtobusa

Potle, ko so se Črnovaršani 
tukli puno cajta, da bi bla 
n jih  vas povezana z dolino, 
z avtobusno linijo, je  bla lan
sko leto n jih  borba kronana z 
uspehom.

Dosegli so, da je  vozu avto
bus u dolino in nazaj, ne sa
muo ljudi iz Črnega vrha, pač 
pa tudi iz Pačejde, Kal, Er- 
beča, Zapotoka in G orenje va
si. Zatuo so bli ljud je  veseli. 
Škoda pa, da je  veselje dura
lo malo cajta.

«Ljepo je  bilo, a malo je  
duralo!» je  jau  Rezijan.

P red  kratk im  je  gospodar 
avtobusa ustavu vožnjo in 
zgoraj naštete  vasi so ostale 
spet odrjezane od doline. Ve
lika škoda za ljudi, ki se muo
rajo vozit za opravila u Če
dad in druge kraje, posebna 
škoda pa za djeluce, ki se 
m uorajo vozit na djelo usako 
jutro.

Gospodar je  povjedu, da se 
mu ne splačja daržati avto

busne linije. Kaj pa ljudje? 
Al nič ne štejejo? Al so ljudje 
iz Črnega vrha, Pačejde, Kal, 
Erbeča, Zapotoka in G orenje 
vasi druge al pa trečje  kate
gorije? Saj je  znano, da daje 
region denarne kontribute za 
druge linije in zakaj ga ne 
daje tudi za linijo u Črni vrh?

Troštam o se, da bojo obla
sti zastopile škodo, ki se djela 
tem  vasem in da bojo rešile 
pozitivno ta  problem. Ljudje 
iz teh  k rajev  so naveličani, 
so štuf biti zanem arjeni in 
zapuščeni.

PODVRŠČ  

Zapustu nas je 
Gino Butterà

P red  kratk im  je  um aru u 
čedaj skem špitalu Gino B utte
rà  iz naše vasi. Im eu je  malo 
vič ku 50 ljet. Živeu je sam. 
Biu je  pošten človek in usi 
smo ga im jeli radi. Podkopali 
smo ga u Laziču. Ohranili ga 
bomo u večnem  spominu.

Za pokal prijateljstva 
kolesarska dirka 
Čedad - Kobarid

V nedeljo, 22. ju lija , so U.C. 
Cividalese - Audace in «Soča» 
K obarid organizirali kolesar
sko dirko Čedad-Kobarid za 3. 
pokal prijateljstva.

Odhod iz Čedada je  bil ob 
14. uri. Kolesarjev, ki so se 
udeležili dirke, je  bilo približ
no 80, Furlanov in  Jugoslova
nov. Dirkali so skozi nasled
nje vasi: Čedad, Šenčur, Šent- 
virinski most, Špeter, Stupica 
(meja), Robič, Kobarid, Idr
sko, Kamno, Volče, Čiginj, 
Most na Soči, Tolmin, Križi
šče, Kamno, Idrsko, Kobarid 
(cilj).

P rv i je  prišel na cilj Cussig 
Fulvio iz Čedada, drugi pa ju- 
goslovan Velikonja. V Koba
ridu je  bilo tisti dan veliko 
slavje, katerega se je  udele
žil tudi predsednik deželnega 
sveta Furlan ije  - Ju lijske k ra
jine Mario Colli, Nediške do
line pa je  zastopal deželni 
svetovalec Romano Specogna.

Kobaridci so pogostili vse z 
dobrim  srnjakom .

«Tega srečanja ne bomo po
zabili!» je  dejal predsednik 
U.C. iz Čedada Bruno Beuzer 
in obljubil, da bo Kobaridcem 
povrnil gostoljubnost na Ma
ta ju rju  2. septem bra letos.

Dva k o lesarja  iz Č edada. Na levi 
C u ss ig  Fulvio, zm agovalec  T retjega 
pokala p rija te ljs tv a , na d e sn i Gaz- 
z iero  M arino

KARARJA 

Srečanje balincarjev 
Čedada in Tolmina

U soboto 21. ju lija , je  bilo u  
K ararji, na placu gostilne Par 
M arju «Tretje srečanje» med 
balincarji Čedada in Tolmina. 
Š tiri ekipe so ble iz Tolmina 
in 4 iz Čedada.

Za to srečanje so dobili ba
lincarji več pokalov (coppe), 
ki so jih  darovale razne orga
nizacije in ustanove, med n ji
mi Novi M atajur, Zveza bene
ških em igrantov in društvo 
«Ivan Trinko».

Prvo nagrado je odnesla če
daj ska skupina: Cosson, Zu- 
gliani, Zorzini, Bon; drugo pa 
tolm inska: Oblak, Codar, Po
dreka, Fortuna; tre tjo  nagra
do je  odnesla spet čedaj ska 
skupina: Busic, M oretto, Mat- 
telicchio, M attelicchio II; če
tr ti  prem ij pa je odnesla tol
m inska ekipa: Feletič, Kuščer, 
Gaberšček, Badar.

Ob tej parložnost so raz
delili usem  prisotnim  balin- 
carjem  srebarne m edalje. Za 
to balinsko srečanje je  biu 
par M arju u K ararji velik 
praznik. Zbralo se je  puno 
parja te lju , radovednežev-lju
biteljev  tega športa. Ni m anj
kalo ne za pit ne za jest.

Tudi srečanje balincarjev  iz 
Čedada pomaga zbliževati lju 
di s te in druge stran i meje.

Pokali in bo tiljke  na s re ča n ju  b a lincarjev  v C ararji


